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Peep Vassiljev,  
volikogu esimees:

 Alustan piisavalt kaugelt 
ja ajaratast tagasi pöörates. 
Oli 2002. aasta novembri-
kuu algus, kui mind kutsuti 
osalema vallavanema kon-
kursile. Olin just Rakverest 
„kinga“ saanud, kuigi võitsin 
valimised ülekaalukalt ja oli 
põhjust oma tööd jätkata. 
Pooleli oli Rakvere kesklinna 
arendus, spordihoone ehi-
tus. Valminud olid kiriku-
park, promenaad, bussijaam 
jne.

Volikogu istus tollase klubi 
peegelsaalis, liikmete näod 
tõsised, aga ootusärevad. 
Küsimusi eriti ei esitatud, 
kuigi jutuks oli ka uue valla-
maja ehitus.

Valla juhtimise algus oli 
ülikeeruline, sest juhtimisvi-
gade ja valede otsuste tõttu 
oli vald pankroti eelses sei-
sus. AS KOMELiga seoses 
oli valla vastu mitmeid suu-
ri rahalisi nõudeid ja laual 
ootas mind arbitraaži kutse. 
Jõudsin mitu korda kahet-
seda Sõmerule tulekut. Õn-
neks õnnestus moodustada 
hea meeskond ja kolme aas-
taga saime uuesti „nina vee 
peale“. Alles nüüd tekkis või-
malus ja suur tahtmine uue 
hoone järele.

Kuna mul oli hea kogemus 
Rakvere kesklinna arhitek-
tuuri konkursi läbiviimisest, 
siis oli kindel soov Sõmeru-
le midagi unikaalset ja ilusat 
püsti panna, tulevane do-
minant alevikus. Eesmärgi 
lahendamiseks kaasasime 
Arhitektide Liidu ja Kultuur-
kapitali, kes ärgitasid arhi-
tekte osalema ja aitasid au-

hinnafondi moodustamisel. 
Võitjaks osutus töö „Kõrre-
line“, mille autorid olid noo-
red arhitektid Maarja Kask ja 
Ralf Lõokene. Täna tegutse-
vad nad Eestis tuntud firma 
SALTO all.

Ehitaja leidmine oli pikk 
ja vaevaline protsess, kuid 
vaidlused tasusid end ära. 
Kuna toimis veel 2008 ala-
nud majanduslangus, siis oli 
tõsine oht, et konkursil pluh-
vijad jätavad töö pooleli ja 
lahkuvad. Ehitama asus AS 
FACIO, kes oli saanud kuri-
kuulsaks üle riigi. Igal ehitu-
se nõupidamisel tuldi välja 
tahtmisega midagi muuta 
või asendada. Õnneks pro-
jekteerija, ehituse järelevalve 
kui ka tellija olid ühte meelt 
ja hoone sai täpselt selline 
nagu konkursi võidutöö oli.

Ainsana jäi rajamata nn 
mätaskatus, mis tellija soovil 
asendati kirju kleepkatusega.

Olen tulemusega rahul ja 
tundub, et ka vallarahvas on 
rahul. On ju meie maja pär-
jatud kõrgete tiitlitega ning 
omistatud 21. sajandi Eesti 
parimate ehitiste nimetus.

Olin absoluutselt kindel, 
et hoone tuleb just selline 
nagu konkursi võidutöö eel-
das. Õnneks koos abivalla-
vanema Viktor Hänineniga 
ja järelevaataja Teet Loodiga 
suutsime FATSIOt ohjata ja 
saavutada rahuldav ehitus-
kvaliteet.

Tagantjärgi targana oleks 
mõni kabinet võinud roh-
kem olla, kuid maja ka-
vandades ja lähteülesannet 
koostades haldusreformist 
väga tugevalt ei räägitud.  
Reformimise jutt kestis paar-
kümmend aastat.

Mis võiks olla teistii?Ilmselt  
suurt ei midgai. Rohkem 
oleks võinud olla laopin-
da ja abiruume. Paraku iga 
ruutmeeter maksis ja ehita-
da ning remontida oli väga 
paljusid objekte. Kasutada 
oli KOIT-kava raha ja valla 
poolt võetud laenuraha. Lae-
nuga saame sel aastal ühele 
poole.

Siiri Saarmets, kultuuri-
nõunik: 

Juba kümme aastat on 
klubi ja päevakeskus toime-
tanud vallavalitsusega ühise 
katuse all. See oli julge otsus 
tookordsete valitsejate poolt. 
Mõnes mõttes ainuõige - 
klubi, päevakeskuse, raama-
tukogu ja vallavalitsuse töö 

on selle ajaga väga tihedalt 
üksteisest läbi põimunud. 
Üks ei saa ilma teiseta. Sel-
lises töökorralduses on ol-
nud nii plusse kui miinuseid. 
Plussideks muidugi kõigi 
asutuste ühine töö ja üksteise 
toetamine. Miinusena tooks 
klubi ja päevakeskuse tööga 
kaasneva müra, mis kostub 
ka vallavalitsuse poolele.

Kogukond on keskusehoo-
ne väga hästi omaks võtnud. 
Ikka leitakse tee majja, kas 
kontserdile, tantsuõhtule, 
näitust külastama või mõn-
da huviringi. Päevakeskusest 
on kujunenud mõnus koos-
käimise ja toimetamise koht 
eakamatele. Paljud inimesed 
on tähistanud meie majas 
oma isiklikke tähtpäevi.

Selle aja jooksul on leid-
nud siia tee rohkelt külalisi 
kaugemalt ja lähemalt, kes 
on keskusehoonest alati väga 
vaimustuses. Eriti kiidetud 
on majast õhkuv positiivne 
aura. Ja eks me isegi tunne-
me siiani keskusehoonest 
rõõmu ja uhkust. Just võima-
luste üle, mida saame külalis-
tele pakkuda.

Ene Tamm, Sõmeru raa-
matukogu direktor: 

Raamatukogu kolis kes-
kusehoone ruumidesse 30. 
septembril ning lugejatele 
avati uksed 11. oktoobril. 
See oli suure unistuse täi-
tumine nii külastajatele kui 
raamatukogutöötajale – nii 
ajakohast, avarat ja valgus-

küllast raamatukogu polnud 
keegi meist veel näinud!

Suureks plussiks on, et 
samas majas on koos valla-
valitsus, klubi, päevakeskus 
– see võimaldab koostööd 
teiste struktuuriüksustega 
ning kiiretele probleemide-
le ja muredele on kolleegi-
dega silmast-silma rääkides 
parem lahendusi leida. Siin 
majas tunnen end ühe väga 
toreda kollektiivi liikme-
na. Tegutsevad isetegevus-
ringid, milles osalejad on 
aktiivsed raamatukoguka-
sutajad. Tagatud on liiku-
mispuudega lugejate juur-
depääs raamatukokku, 
puuduvad trepid ja avarates 
ruumides on võimalik liiku-
da ratastooliga.

• Aasta 2000 – vallavolikogu kultuurikomisjon 
teeb ettepaneku Sõmerule multifunktsionaalse 
keskusehoone ehitamiseks.

• Aasta 2002  – vastne vallavanem alustab eel-
töödega, et volikogu soov ellu viia.

• Aasta 2004  – hoone vajalikkus fikseeritakse 
arengukavas ja sügisel kuulutatakse välja arhi-
tektuurikonkurss.

• Algas projektide, investeeringutoetuste ja ehita-
jate leidmise pingeline ja tõsist tööd nõudev aja-
järk, mis lõppes tulemuslikult.

• 6. juulil 2009  – pandi kopp maasse ja 10. sep-
tembil sai hoone nurgakivi.

• Sümboolne lindi lõikamine, mis selle maja pu-
hul oli inspireeritud teemast ja toimus hoopis vil-
jalõikuse näol, leidis aset 3. septembril 2010.
Sellest ajast toimetab majas vallavalitsus, klubi, 
päevakeskus ja raamatukogu. Täna on sobiv aeg 
meenutusteks.

Sõmeru keskusehoone 10

Unistused kerkivad – õdus fuajee ja valgusküllane raamatukogu hakkavad võtma ilmet.
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Lugejaskond Sõmerul on 
viimased aastad püsinud 
stabiilsena, aasta alguse sei-
suga oli lugejaid 561, neist 
27% lapsed (võrdluseks – 
uude hoonesse kolides oli 
lugejaid 511).

Lugejatele on tagatud kõik 
põhiteenused: raamatute ja 
perioodika kojulaenutus 
ning kohalkasutus, RVL, 
personaalne lugejanõusta-
mine, kasutajakoolitused 
erinevatele vanusegruppi-
dele, interneti ja arvuti ka-
sutamine. Raamatukogu on 
kogukonna erinevatele siht-
gruppidele loonud võimalu-
sed osaleda tasuta üritustel 
(kirjandus- ja teemaõhtutel, 
nõuandetunnis). Jätkuvad 
iga-aastased arvuti algõppe 
koolitused eakatele ja kesk-
ealistele. Lastest on kõige 
sagedasemad raamatuko-
gu külastajad algklasside 
lapsed, samuti põhikooli 
noored. Raamatukokku tul-
lakse aega veetma, õppima. 
Varasemast enam küsitakse 
raamatukoguhoidja soovi-
tusi ja nõuandeid raama-
tute valikul. Kuid vastust, 
kuidas saada noored veelgi 
rohkem lugema, ei tea vist 
praegusel hetkel ükski raa-
matukogu. Ehk on tuleviku 
võluvõti e-raamat?

Väga suured raamatuko-
gu sõbrad on Sõmeru laste-

aia lapsed. Tänu toredatele 
õpetajatele on meil olnud 
väga hea koostöö.

Meie raamatukogu on 
käinud uudistamas nii kü-
lastajad üle Eestimaa kui 
ka välismaalt, kõigil jätkub 
iseloomustuseks vaid kiidu-
sõnu.

Oma kodu tunne kas te-
kib kohe või ei tekkigi. Sõ-
meru raamatukogu puhul 
on see hea tunne olemas 
ja seda naudivad ka külas-
tajad. Tähtis ongi, et meil 
kõigil on siin väga hea koos 
olla. Olete kõik raamatu-
kokku väga oodatud!

Vana vallamaja oli pisike 
justkui kahekorruseline pä-
kapikumaja. Kas endist ja 
praegust annab võrrelda? 
Mis on muutunud ja milli-
sed on plussid ning miinu-
sed?

Janne Lainjärv, juhiabi: 
Võrrelda on keeruline, 

sest vana vallamaja oli nõu-
ka ajal ehitatud elamuks, 
hiljem tegutses seal ka las-
teaed. Majas oli olnud mitu 
korterit ja seetõttu mitu 
eraldi sissekäiku. Vallavalit-
suse elus tähendas see seda, 
et näiteks allkorruse ruumi-
dest teisele korrusele raa-
matupidamisse minekuks 
oli vaja ühest uksest õue 
lipata ja siis teisest uksest 

jälle sisse. Talvel tuli teha 
parajaid piruette, kui kin-
gadega mööda õue ja puu-
treppi liuglesime. Oli tava-
line, et harjavarrega lakke 
koputades sai kiiremaid 
teateid edasi antud. Alu-
mise korruse ruumid olid 
läbikäidavad, privaatsust 
oli vähe. Kui maja keskel 
toimus koosolek või istung, 
siis ühelt poolt teisele poole 
maja tuli läbi õue minna.

Hommikuti tööle jõudes 
oli ahi juba köetud ja tu-
bades levis mõnus soojus. 
Sirutuspausi tehes oli hea 
mitmekesi suure ahju üm-
ber selga soojendada. Ikka 
koguneti allkorruse kõi-
ge suuremasse ruumi, mis 
ühtlasi täitis kantselei üles-
annet. Siin arutati tööküsi-
musi, võeti vastu elanikke ja 
peeti ka puhkepause. Info-
vahetus oli majas väga kiire.

Päris algusaastatel oli va-
nas vallamajas ka puupliidi-
ga köök, kus ühiselt lõunaks 
suppi keetsime. Oli tavaline 
asi, et maja peal levis supi-
lõhn.

Oli väga hea mõte ehita-
da nn kogukonnamaja, kus 
vallaelaniku jaoks on kõik 
käe-jala juures. Üks tee 
tulla nii ametiasju ajama, 
kui raamatukokku, peole 
tantsima või loengut kuu-
lama – erinevad teenused 
kõik ühest kohast. Enne 
asus raamatukogu lasteaia 
ruumides, aga neid ruume 
oli hädasti vaja uue rühma 
jaoks. Noortekeskus laienes 
ja jäi klubile jalgu. Eakatel 
puudus oma kooskäimise 
koht. Vana vallamaja ruu-
milahendus oli väga eba-
otstarbekas. Kõik hooned 
vajasid remonti. Uus kesku-
sehoone lahendas korraga 
palju probleeme.

Keskusehoone on tööta-
jate ning külastajate poolt 
hästi omaks võetud kui väga 
inimsõbralik, heas asuko-
has paiknev ning positiivse 
auraga maja. Hoone vahe-
tus naabruses asuvad tervi-
sekeskus ja noorte loodus-
maja, läheduses paiknevad 
lasteaed, kauplus, koolima-
ja. Koolilapsed armastava 
koolist tulles raamatukokku 
põigata.

On hea meel uhkust tun-
da, et sai teoks üks oma-
näoline hoone Eesti küla-
maastikul, mis meelitab 
kokku omakandi inimesi ja 
ka külalisi kaugemalt! Kaua 
tehtud, kaunikene!

Uues keskusehoones 
juures on plussideks kabi-
netsüsteem, eraldi nõupi-
damiste ruumid, puhke-
ruumid. Töökeskkond on 
kaasaegne ja mugav, kõik 
asub ühel korrusel, treppe 
pole, liikumine on kerge ka 
abivahendiga liikujale. Ruu-
mid on mitmeotstarbelised 
ja paindlike kasutusvõima-
lustega, saal kohandatav 
erinevateks üritusteks.

Asjaajamine on kõigile 
lihtsustatud – omavahel 
ühendatud ruumid võimal-
davad vabalt majas liikuda 
ja kasutada nii raamatuko-
gu, klubi, päevakeskuse kui 
vallavalitsuse teenuseid. 
Tulles näiteks vallavalit-
susse, saab jätta üleriided 
garderoobi ning teha bussi 
oodates aega parajaks vaa-
dates mõnd näitust või istu-
da mugavas raamatukogus 
ajakirju sirvides.

Täna on miinuseks see, 
et maja hakkab kitsaks jää-
ma. Pärast valdade ühine-
mist on töötajaid nii palju, 
et kõigile omaette kabinetti 
enam ei jätku.

ANNIKA AASA

2

Vallavanema veerg

Nurgakivi ajakapslisse mahtusid muuhulgas ka sama päeva ajalehed ja 
ülevaade valla hetkeolukorrast.

Päevakeskus on mõnus kooskäimise koht eakamale rahvale.

Tegevust jätkub majas kõigile.

Mõnikord võib huvi raamatute vastu mitmekordistuda.

Klubi on näitelavaks esinejatele lähemalt ja kaugemalt.

Sõmeru keskusehoone 10
Ilusat ja teadmisterohket uut kooliaastat kõigi-

le õpilastele, õpetajatele ja koolijuhtidele. Selle aasta 
esimene september oli kõigist eelnevatest erilisem. Et 
seoses eriolukorraga ei ole nii pikka aega koolist ee-
mal olekut veel siiani ette tulnud, oli koolikaaslastega 
ja õpetajatega kohtumine topeltrõõm. Säravatest ja 
rõõmsatest laste ja õpetajate silmist võis välja lugeda, 
et kõik ootasid juba ammu reaalset õppetööd, sest 
distantsõppest oldi juba pisut väsinud.

See, kui eriline sügis järgneb ebatavalisele kevadele, 
sõltub paljuski meist kõigist. Veel aasta eest ei oleks 
keegi ette kujutanud, et kogu Eesti hariduselu siirdub 
sisuliselt üleöö distantsõppele ning pea kolmandik 
kooliaastast käib kaugjuhtimise teel – ometi tulime 
sellega toime. Aitäh kõikide koolide töötajatele sel-
le pingutuse eest. Samuti lastevanematele, kes pidid 
osaliselt õpetaja rollis olema.

Kuigi kevadel oli olukord ebatavaline ja keeruline, 
õppisime sellest päris palju. Eriolukorra ajal õpitud 
kogemusi ja tegevusi saab kasutada ka tavapärases 
õppetöös.

Antud aeg tõi mitmeid positiivseid näiteid sellest, 
kuidas kool ja noorsootöötajad omavahel koostööd 
teevad, tuues kokku formaalhariduse õpimeetodid ja 
-väljundid ning mitteformaalõppes kasutatavad lä-
henemised. Näiteks viis Veltsi kool kevadel koostöös 
kogenud matkajuhiga noored metsa matkama, kus 
praktiliste kogemuste, tegemiste ja nägemiste kaudu 
omandasid noored teadmisi suisa seitsmest erinevast 
ainest, millest saite lugeda juulikuu lehest.

Teine positiivne näide meie vallas on olnud  
Sõmeru noortekeskuse ja põhikooli omavaheline 
koostöö, mille käigus käisid neljanda klassi õpila-
sed noortekeskuses valmistamas geelküünlaid ning 
osalesid suhtlus- ja kaasamisringis. Mõlema tege-
vuse jooksul omandasid noored muuhulgas riikli-
kus õppekavas sätestatud õpipädevusi, harjutades 
eneseanalüüsi, eneseväljendusoskust ning kriitilist 
mõtlemist. Projekti kaasatud õpetaja tõi välja, et eri-
ti kasulik saab taoline koostöö olla nende klasside 
puhul, kus õpilaste omavahelised suhted on kee-
rulised või pinnapealsed. Kes otsib häid näiteid ja 
inspiratsiooni veel taolisteks koostööprojektideks, 
siis Eesti Noorsootöö Keskus on teinud tänuväär-
se töö ning koondanud kõik näited ühte kohta – 
https://nopik.entk.ee/

Kõik see kogetu toodi välja ka augusti lõpus aset 
leidnud hariduskonverentsil, kus eriolukorda vaada-
ti nii õpilase, õpetaja, lapsevanema, noorsootöötaja, 
kooli- ja omavalitsusjuhi vaatevinklist. Olulisel kohal 
olid teise maakonna näited ning haridus- ja noorte-
ameti ning psühhiaatri vaade. Tähelepanu pöörati ka 
vaimse tervise riskidele. Ikka selleks, et oskuslikult 
edasi minna.

Koostööst on alati palju kasu. Loodan väga, et selli-
ne side saab olema tavapärane ning selleks ei pea me 
kriise ootama. Enim võiks  inspireerida teadmine, et 
terviklikumast lähenemisest noortele on meil kõigil 
võita – paraneb nende enesekindlus, õpitu jääb liht-
samalt meelde ning hästi juhendatud grupitegevused 
parandavad omavahelisi suhteid ning vähendavad 
kiusamist.

Praeguseks oleme eriolukorrast väljunud, piirangud 
on leevenenud ning inimesed jätkanud kriisieelse elu-
korraldusega, kuid peame arvestama, et viirus ei ole 
kadunud ja nakkusohu kasvades peame olema val-
mis õppetöö vormi muutma. Haridus- ja teadusmi-

nisteerium soovib vältida 
haridusasutuste täielikule 
distantsõppele viimist. 
Vajadusel töö ümberkor-
raldamine toimub eeskätt 
klassi, hoone, asutuse või 
piirkonna kaupa.

Teguderohket ja turva-
list uut õppeaastat soovi-
des

Maido Nõlvak
vallavanem
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Egle on Kohtla-Järve 
tüdruk ning Lääne-Vi-
rumaal elanud viimased 
15 aastat. Oma koduks 
peab ta ikkagi Rakveret. 
Enne haridusvaldkonda 
sukeldumist töötas pan-
gas müügispetsialistina. 
Seejärel oli aastaid „peda-
goog“ oma kolmele eel-
kooliealisele lapsele, mis 
kõlab palju paremini, kui 
tõsiasi, et oli lihtsalt laste-
ga kodune. Sügavam ära-
tundmine ja soov tegutse-
da haridussüsteemis tuli koos magistriõpingutega, kus 
lõputöö raames uuris koolivõrguga seonduvaid küsi-
musi: koolivõrgu majandamine, juhtimine, hariduse 
kvaliteet jne. Pärast õpinguid ning õnnelike juhuste 
kokkulangemist sai temast Veltsi lasteaed-algkooli di-
rektor, mis otsustas asjade lõpliku käigu. Saabus ära-
tundmine.

Egle ei arva kaugeltki, et kõik vana tuleb minema  
visata. Kogemus on väärtus. Küll aga mitte mõttelais-
kus, mida kaunisse paberisse pakitult selle sama koge-
muse varjus tihti esitleda püütakse. Tuulelipu kombel 
pidevalt ja järsult suunda muuta ei ole talle omane. 
Küll on ta progressiusku selles mõttes, et alati saab pa-
remini/teisiti. „Kes ei tee, sel ka ei juhtu – ei head, ei 
halba. Pole midagi kurvemat, kui kaob soov proovida, 
uurida, avastada, saada paremaks. Selles ju ongi kogu 
elamise võlu. Või vähemalt pool sellest,“ on Egle veen-
dunud. Sellise mõtteviisiga sammubki ta uutele välja-
kutsetele Uhtna koolis vastu.

Millise inimesega on tegu? Abikaasa iseloomustaks 
teda kui väga ratsionaalset inimest. Osaliselt on tal ka 
õigus, sest peaaegu kõik asjad – kas siis arvude või 
plusside ja miinustena – on võimalik tabelisse panna. 
Kui eesmärk on teada, on see enamasti lihtne. „Kooli ja las-
teaia puhul on raskete otsuste tegemine palju lihtsam, kui 
suudad esitada küsimuse: kas see on suures plaanis lapse 
huvides ja kvaliteetsema hariduse huvides? Miski ei saagi 
ju olla tähtsam nendest küsimustest. Vähemalt ei tohiks 
olla. Vastavalt eesmärgile tuleb leida lahendus, mitte vas-
tupidi,“ tõdeb vastne direktor.

Tegelikult on särasilmses Egles ikka kuhjaga emotsiooni 
ja elurõõmu ja spontaansust – see, et maailm mahub tema 
oskustega Excelisse, ei tähenda, et selle peab alati sinna top-
pima. Ilmselt on selles suur osa ka tema lastel, kes hoiavad 
meele erksa ja noorena.

Nii saabki ta nimetada, et tema suurim hobi on tema lap-
sed – koos tehakse päris palju, tihti just looduses. Lisaks sel-
lele on suureks kireks ka fotograafia.

Uuele kooliaastale läheb noor direktor vastu suure äre-
vuse ja mõningase hirmuga. Aga see on selle juures täies-
ti normaalne ja pisut heagi. Muidugi ootab ja loodab ta, et 
koolipere võtab ta omaks, et saaks võimalikult ruttu jätkata 
asjaliku koostööga.

Maakooli suureks eeliseks peab ta kogukonnakesksust. 
Meeskond on seda tugevam, mida rohkem üksteisega su-
heldakse, kuulatakse ja mõistetakse. See loob eelduse heaks 
koostööks. Kui kogukond on põimunud, on meeskond 
(kool, lapsevanemad, MTÜ-d jne) tugev. „See annab võima-
luse olla paindlik, reageerida kiiresti, arvestada maksimaal-
selt kõikide soove, märgata, tegutseda,“ on ta veendunud.

„Ma usun, et Uhtna koolil on pikk tulevik. Inimesed ei koli 
Uhtnasse mitte kooli pärast, vaid ikka hea elukeskkonna ja 
töökohtade pärast,“ on uus direktor optimistlik. Mida roh-
kem on inimesi, seda rohkem potentsiaalseid õpilasi. Kui 
paljud lapsed aga tegelikult kohalikus koolis õppima hakka-
vad, sõltub juba väga palju koolist. Lapsevanem valib kooli 
pakutava hariduse kvaliteedi, mõnusa õpikeskkonna ja üldi-
se usalduse järgi kooli suhtes. Ka selle saavutamine on koos-
töö, kuid eelkõige on see kooli roll näidata, et suudetakse 
seda kõike pakkuda. Ja see ei tähenda mitte ainult seda, et 
tehakse õigeid ja toredaid asju, vaid et sellest ka räägi-
takse. Et see jõuaks laste ja lastevanemateni. Tegusat 
kooliaastat!

Annika Aasa

Saame tuttavaks

Uhtna kooli direktor Egle Neuhaus

Sõmeru põhikoolis alustasid kooliteed: Britta-Liis Armus, Lisette Aruoja, Ka-
rinee Blum, Liisa Höövelson, Karolin Kalda, Kristian Kuusik, Edgar Lepik, Ma-
rinel Meidla, Elinor Meldre, David Mikvere, Maribel Nõgu, Oliver Nõgu, Anita 
Orumägi, Joosep Penno, Jason Pikhof, Sander Sarapuu, Loore Talalaev, Dagne 
Tammjärv, Helleriin Vassiljeva, Grete-Liis Veskus koos klassijuhataja Ave Kiive-
riga.                                                                                                                      Foto Tuuli Raal

Veltsi lasteaed-algkoolis alustasid kooliteed: Andri Talpsepp, Eleonora 
Rikolas, Emili Baumann, Mairold Jakobson, Rudolf Neuhaus koos klassi-
juhataja Anneli Martinsoniga.                                    Foto Marja-Liisa Männik

Uhtna põhikoolis alustasid kooliteed: Kaisa-Eleen Kornel, Darja Anastasija Lokman, Kertu Lusti, Arlet Major, Felanda Malmberg, Klein Pajumägi, Mairo 
Pikkmaa, Merili Puusepp, Kaisa Liisa Pähkel, Rasmus Rosar, Nora Saarpuu, Kerto Sep, Trevor Tatkam, Sverre Magnus Vahesalu koos klassijuhataja Merle 
Maimjärv-Mirkaga.  Kooliteele olid saatmas 9. klass koos õpetaja Ene Neito, endise direktori Anne Mäeotsa ja uue direktori Egle Neuhausiga.   
                                         Foto Karmo Lugima

Lasila põhikoolis alusta-
sid kooliteed: Karin Marie 
Kangur, Eleonor Leht, Aurelia 
Matikainen, Grete Otsmaa, 
Elerin Pärnaste, Hans Kristjan 
Saluvee, Janely Sinimets, 
Melissa Soopere, Marten 
Udeküll, Anna-Bell Vorss koos 
klassijuhataja Gea Murakaga.
     Foto Katrin Murakas

Näpi koolis alustasid kooliteed: Artjom 
Fjodorov, Oleg Skripitsõn, Siret Surae-
gin, Stener Pärn, Nicolas Danilov.  Koo-
liteele saatsid neid klassijuhataja Triin 
Süld, abiõpetaja Gerda Kirss, õppejuht 
Juta Valvik ja tugiisik Silja Šnaider ja  
vallavanem Maido Nõlvak.
                                                   Foto Anneli Neibaum

Esimene koolitee
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„Arkna on küla Lääne- 
Virumaal Rakvere vallas.” 
Sellise lakoonilise info an-
nab huvilistele Vikipeedia. 
Elanike arvuks pakub valla 
kodulehekülg 1. jaanuari 
seisuga numbri 122. Seega 
on Arkna ametlikult ko-
duks enam kui sajale ini-
mesele. 

Ja kui veel veebruaris kõ-
las Uhtna kooli aastapäe-
vakonverentsil Arkna kanti 
tutvustava lause lipukiri, et 
Arkna on mõnus elukesk-
kond, kus küla südameks 
on ajalooline mõis ja seda 
ümbritsev park, siis täna-
seks on paraku lause teine 
pool pisut tuhmunud, sest 
kinnisvaraportaal teatab 
järgmist: „Müüa Arkna aja-
looline mõisakompleks, mis 
asub ca 30 hektaril ja on ter-
vikuna säilinud. Mõisa süda 
koosneb 16 hoonest, millest 
mälestisena on arvel 11. Sa-
muti mälestistena arvel ja 
mõisaansambli lahutama-
tud osad on suhteliselt häs-
ti säilinud piirdemüür ning 
praeguse omaniku poolt 
korrastatud mõisapark, 
mida tuuakse esile näitena 
hästi looduslikku keskkonda 

paigutatud ning hooldatud 
liigirikkast pargist...”

Tõsi, mõis iseenesest pole 
ju kuhugi kadunud, küll aga 
tekitas asjaloost teadasaa-
mine kohalike elanike sü-
dames vastakaid tundeid ja 
mõtteid, kõhklusi ja kaht-
lusi. Esikohale seati loo-
mad, mis tähendab seda, et 
niipalju kui Arkna elu-olu 
mäletatakse, on alati ko-
halikuks uhkuseks olnud 
veised – nõukogude aegne 
seemendusjaam ja tõupul-
lid, varasem ja hilisem kar-
jatalu. Erinevatest vestlus-
test koorus välja seegi tõik, 
et ka avatud talude päeval 
tundsid külastajad aedikus 
kepsutavatest loomalastest 
puudust.

Et asjasse selgust saada, 
kuidas Arknal tegelikult ela-
takse, keeran autorattad õi-
gesse suunda, et kohapealt 
infokilde koguda. Esimeseks 
peatuskohaks saab Allika 
talu.

Jutuajamisest vanahärra 
Ülo Soppega, kes oli aega-
detagusel ajal kohaliku ma-
jandi mesinik, aga täitnud 
samal ajal ka peainseneri, 
töökojajuhataja, varustaja, 

katlakütja, majandusjuha-
taja ja direktori autojuhi 
ameteid, saan teada, et Ark-
na kõrghetkeks võib pidada 
Aleksander Mägi valitse-
misaega. „Arkna oli ilus, 
korras ja puhas. Park oli 
väga heas korras. Olid kõn-
dimisrajad ja istumiskohad. 
Igal pool olid roosid. Käis 
palju rahvast. Õppe eesmär-
gil korraldati vastuvõtte ja 
ekskursioone EPA tudengi-
tele ja teistele Eestimaa loo-
makasvatuse arendamisega 
tegelevatele inimestele. De-
legatsioone tuli kaugemalt-
ki. Kõik imetlesid ja kiitsid 
meid ja mitte lihtsalt suu-
soojaks vaid ikka asja eest.” 
Mõned väljavõtted 1963. 
aastal avatud külalisteraa-
matust: „Mulje Rakvere 
KSJ tööst jäi väga hea. Eriti 
meeldis farmide töökultuur. 
Väimela näidissovhoosi 
poolt organiseeritud õpp-
eekskursioonist osavõtjad, 
11. märts 1964.” „Oli para-
jasti kevad- ja heinatööde 
vaheaeg, kui võtsime nõuks 
kaema minna instituudi 
naaber-popsmajandi elu ja 
tegevust, kuna täheldame 
mitmel alal meist mööda-
minekut ... 8. juuni 1974. 
Vändra Veisekasvatuse Kat-
sejaama delegatsioon.”

See oli ka aeg, mil Arkna 
mõisa peahoones jagati koo-
litarkusi - 1922 kolis hoone-
tesse Virumaa põllutöökool 
ja 1936. aastal loomakas-
vatuskool, mis oli seal kuni 
1993. aastani. Samuti õpe-
tati selles koolis mingil ajal 
mesindust, kust pärinevad 
ka Ülo mesinikutarkused.

Põllumajanduskooli aega 
kiidab ka Maaja Soppe: „ 
Jah, 80ndatel aastatel, kui 
mõisas  oli kool, oli kõik väga 
korras. Meid, lapsi, oli ko-
hapeal kuskil 20 ringis. Eriti 
ägedad olid suved, sest kor-
raldati töö- ja puhkelaagreid. 
Majand pakkus lastele tööd. 
Tegime heina, rohisime. Igav 
meil küll kunagi ei olnud. 
Pärast tööd tagusime suur-
te majade läheduses rah-
vastepalli. Kooli juures oli 
võrkpalliplats. Kaks korda 
nädalas näidati filme. India 
filmid tulevad meelde. See 
tähendab, et selles majas, 
kus praegu noortekas asub, 
oli kohalik klubi ja kauplus. 
Ja väga korralik saun oli jõe 
ääres. Praegu on rahvas kõik 

omaette. Ma ei tea ja ei tun-
negi, kes keskuses elavad. 
Uusi on palju tulnud.”

Leelo Einmann on samal 
arvamusel. “Omal ajal oli 
siin palju rahvast. Teati ja 
tunti üksteist. Olid põllutöö-
lised, aiandirahvas, lüpsjad, 
traktoristid. Juba tööalaselt 
oli vaja üksteisega läbi käia. 
Vahelduseks tööle olid peod. 
Nüüd on nii, et nooremad 
suhtlevad omavahel, vane-
mad omavahel. Kokkusaa-
mist ei ole.”

80ndate lõpust pärinevad 
veel Reet ja Peeter Möldri 
meenutused, kes saabusid 
Väljale 80. aastate lõpul, kui 
ühismajandid Eestis olid lõ-
pusirgel. Toona olid Peetri 
hooleks tehnika ja töökoda. 
Küll on aga mõisa endise 
omaniku tegude ja plaani-
dega olnud kursis mõlemad. 
Tänaste tegemiste peale vaa-
dates kiidavad nad mõlemad 
masinamehi, kes Arkna põl-
dudel toimetavad. 

“Nii korralikult pole siin-
kandis põldude eest hoolt 
kantud aastakümneid.”

Seigelnud siin ja sealpool 
Tallinna-Narva maanteed 
ning siin ja sealpool Selja 
jõge, jõuan Arkna ainukese 
tänava – Jõekalda tee – maja 
number 33 ette, kus Arkna 
lähiminevikule ja tuleviku-
ootustele tegi tagasivaate 
noortekeskuse juhataja Elin 
Lemberg: 

„Tulin noortekasse tööle 
kaks aastat tagasi. Koduks 
võin pidada küll Arkna kanti, 
aga mitte Arkna küla. Noor-
tekas on populaarne. Noori 
võiks muidugi rohkem olla. 
Lisaks kohalikele käivad meil 
ka noored, kelle elukoht on 
paberite järgi kuskil mujal. 
Mõisa endise omanikuga 
oli noortekeskusel hea suhe. 
Näiteks osalesime koos pro-
jektis „Pealinnast piirilinna.” 
Tegime tutvust ka põlluma-
jandusega. Käisime laudas ja 
aiandis. Loodetavasti laabub 
koostöö tulevikus uue oma-
nikuga samuti, aga selle koha 
peal on praegu tükk tühja 
maad, ehk siis teadmatust. 
Kahju on sellest, et algsed 
plaanid olid ilusad. Näiteks 
see, et noortekas ja külakes-
kus võiks olla teisel pool jõge, 
seal, kus on see torniga maja. 
Praegu on nii, et noortekas 
on siin ja mänguväljak seal. 

Samuti oleks siis eakamatel 
inimestel kooskäimiskoht. 
Oma praeguse asukohaga 
jääme neist lihtsalt liiga kau-
gele. Muret teeb Tallinna-
Narva maanteelt normaalse 
mahasõidu puudumine ja 
loodame, et millalgi saab 
teoks ka Arkna-Rakvere va-
heline kergliiklustee.”

Oma mõtted ja ettepane-
kud tegi teatavaks ka kohalik 
tüdruk Lili Elovaara, kelle 
arvates on Arkna kõige ilu-
sam koht mõisa tagune plats 
ja pargis olevad sillad, ainult 
et need vajaksid korrasta-
mist. Noorteka tegemised 
talle meeldivad, sest enne 
seda pidi ainult kodus istu-
ma või siis niisama õues ko-
lama. Ka meenutab tüdruk, 
kui tore oli lauda juures vasi-
kaid vaatamas käia ja tunneb 
muret, mis sai seal elanud 
kassidest. Lili loodab, et vä-
hemalt 10 aasta pärast oleks 
majad rohkem korras, siin 
elaks palju lapsi ja et Arknal 
oleks pood. Suureks saades 
on Lili valmis ka oma kodu 
Arknale rajama (kui ta just 
Tartusse ei koli), aga elame 
näeme.

Viimaseks peatuskohaks 
olen planeerinud ajalooli-
ses jääkeldris asuva Arkna 
Juustukeldri, kus saan vest-
luskaaslaseks Rando Pajula. 
Lisaks meeldivale teenindu-
sele ja maitsvatele juustu-
pallidele saan ka asjakohase 
arutluse Arkna elust noore 
inimese pilgu läbi. Maailmas 
seigelnud ja „kängurumaalt” 
kogemusi korjanud noorme-
hena nendib ta, et Arknal on 
hea elada. 

„Siin on rahulik. Oled lin-
nast väljas ja samas ka linna-
le nii lähedal.” 

Seda, et Arkna „linna ma-
galaks” kujuneb, Rando ei 
karda. „Siin on piisavalt te-
gusaid inimesi. Igaüks on 
kujundanud oma ilusa aia-
lapi, kus grillitakse, saadakse 
kokku, aetakse juttu. Noori 
on piisavalt, lapsi ka.”

Tema sõnul läheb ka juus-
tukeldril hästi. Rahvast käib. 
„Meil on oma väike köök. 
Peame tegutsema läbimõel-
dult nii köögis kui ka menüü 
kootamisel, et ooteaeg või-
malikult lühike oleks. Eriolu-
korra ajal avasime ainult ette 
helistamisel.” 

Muret teeb see, et juustu 
enam ei toodeta. Vanade va-
rudega loodetakse aasta lõ-
puni vastu pidada. Enda lem-
mikuks peab Rando punase 
pipra juustu. „Hea variant 
oleks kui saaks juustu edasi 
teha. Näiteks väiketootjatelt 
ostetud piimast. Nii saaks 
toetada neid ja meile oleks 
see ka kasulik. Vahendid ja 
võimalused selleks ju on. 
Ehk saaks juustumeistri ka 
tagasi.”

Paraku on aeg ja leheruum 
kiire kaduma ja niipalju kui 
on inimesi, on ka arvamusi. 
Vähemalt minule jäi kõiki-
dest nendest kohtumisetest 
arusaam, et hoolimata het-
keolukorrast, vaadatakse 
Arkna homsesse päeva op-
timistlikult ja lootusrikkalt. 
Arkna on rohkem väärt kui 
tuulekiirul läbisõit Tallinna-
Narva suunal ja sinised sil-
did, mis näitavad asula algust 
ja lõppu. Siin on heatahtlik 
rahvas, kes oskab pigem 
mõista kui hukka mõista.  

Edu teile, Arkna kogu-
kond!

Vestlusi vahendas 
Sirje Rebane

Arkna
eilne, tänane ja 
homne päev 

5

Töökoosolek. Pildil paremalt  Ülo Soppe, Mati Kuber, Oskar Vainlo, Ott Kuber.

Rando Pajula.

Lili Elovaara. 
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Maikuus esitasime pro-
jekti ENTK avatud noor-
sootöö toetusvooru, mis 
andis noortekeskustele 
võimaluse kiirelt väljuda 
eriolukorra kriisist ja jõuda 
avatud noorsootöö teenu-
sega noorteni. Korraldasi-
me ajurünnaku. Sihiks võeti 
põnevate laua- ja  õuemän-
gude otsimine, mis aren-
daks ruumilist mõtlemist, 
keskendumisvõimet, kiiret 
reaktsiooni ja värvitund-
mist, jälgimis- ja värvikom-
binatsioonide märkamise 
oskust ning probleemila-
hendust. Põnevust pakkusid 
metallvigurid, võta lahti ja 
pane kokku ning uue ajastu 
Monopoly, mida saab män-
gida elektrooniliselt panga-
kaardiga. Toimusid õpitoad 
noorelt noorele, kus oli või-
malus õpetada selgeks uus 
Kendamo trikistiil, proovi-
da slackline tasakaalulinti, 
korraldada turniire, õpeta-
da selgeks uus lauamäng või 
mängida korv-, võrk- ja jalg-
palli. Õues sai mängida kek-
su, puhuda õhupalle ja see-
bimulle, korraldada Mölkky 
ja Kubb turniire.

Juuli alguses toimus te-
maatiliste tegevustega Lep-
na laager: kunsti-, ohutus-, 

raamatukogu- ja mängu-
päevaga. Esimesel päeval 
oli külas Sõmeru noorte-
keskuse noorsootöötaja 
Oxana Nikitina, kes tut-
vustas noortele laagri ole-
must, erinevaid tegevusi 
ja üritusi. Koos noortega 
koostasime laagri kodukor-
ra, tegime laagrilipu, mis n 
nüüd hoiul arhiivis. Teisel 
päeval külastasime Rakvere 
päästekomandot, kus rää-
giti vee- ja tuleohutusest 

ning elanikkonnakaitsest. 
Noortekeskuses rääkisime 
esmaabikarbi vajalikkusest. 
Ohutuspäeval lõikusime ra-
barbereid, järgides näpunäi-
teid nuge ohutult kasutada.  
Tegime abarbrisiirupit ja li-
monaadi, mida noored said 
ka koju viia.

Kolmapäeval läksime 
vastvalminud Lepna raama-
tukokku, kus raamatukogu-
hoidja Jaana Ant tutvustas 
ruume, rääkis raamatutest 

ja nende paigutusest ning 
õpetas valmistama tuulelo-
het. Lisaks otsisime aardeid 
ja mõnulesime jäätisekohvi-
kus.

Neljapäevasel mängude-
päeval küpsetasime pann-
kooke ja limpsisime oma-
valmistatud rabarberilimpsi 
ning mängisime, kasutades 
selleks ENTK suvise avatud 
noorsootöö tegevustoetuse 
projekti raames soetatud 
vahendeid. Projekti tegevu-
si ja vahendeid tutvustati ka 
valla haridus- ja noorsoo-
töökonverentsil ning ko-
gukondade ja külade suve-
mängudel.

Septembris on tulekul 
retromängude õhtu ja Sip-
siku päev. Tänu projektile 
on noortel võimalus jälle 
suhelda. 

Noortekeskuses n nüüd-
seks loodud uued avatud 
võimalused eesmärgistatud 
tegevusteks. Tule ja tutvu! 
Meie tegevusi saate vaada-
ta Lepna noortekeskuse FB 
lehel.

Aitäh mõnusatele noorte-
le ja korraldajatele.

Lilian Loit
Lepna noortekeskuse 

noorsootöötaja

17.–19. augustil käisid 
Uhtna ja Vaeküla noored 
Hiiumaal matkalaagris. 
Mõte mõlkus juba keva-
del, kui mul sai kool läbi 
ja oli aega ettevalmistami-
sega tegeleda. Laagri ees-
märgiks oli leida noored, 
kes pole Hiiumaal käinud, 
et seeläbi kaunist Eesti 
väikesaart tutvustada. Ees-
märk sai täidetud, sest 13st 
noorest 7 olid esmakordselt 
Hiiumaal.

Väljasõt algas hommiku 
hakul, et jõuda 10 praamile. 
Esimene peatuspaik saarel 
oli RMK Sarve telkimisala, 
kus pakkisime telgid ja muu 
vajaliku lahti. Sealt algas  
jalutuskäik kuumas päike-
ses ja merevees kisselliklim-
pe meenutavaid millimal-
likaid uudistades Kaevatsi 
laiule, et kadakatihnikutest  
leida geopeituse punkt. 
Naastes tegid tublimad 
poisid üles lõkke ja asusi-
me süüa tegema. Katseta-
sime ka lõkkel magustoidu 
valmistamist ning pidime 
tõdema, et popkornitegu 
ja banaani grillimist tasub 
proovida, kuid muffinid 
vajavad teistsugust küpse-
tusviisi. Esimese päeva 20 
jalutuskilomeetrit seljataga 
saabus õhtupimedusega ka 
öörahu.

Teine päev algas hom-
mikusöögi ja asjade kokku 

pakkimisega – uus katsu-
mus neile, kes pole varem 
telki ja magamiskotti kokku 
pannud. Esimeseks peatus-
punktiks oli Vaemla villa-
vabrik, kus sai lambaid pai-
tada. Edasi  kulges teekond 
Kassarisse Sääre tirbile, kus 
tublimad sammusid mer-
re välja ning tegime jääti-
sepausi Orjaku sadamas. 
Ees ootas Käina tuuletorn, 
mida kohalikud kutsuvad 
porgandiriiviks. Julgemad 
läksid Baltikumi kõrgeima-
le ronimisseinale ronima. 
Mahajääjad said giidiga 
ekskursiooni läbi mitme 
temaatilise korruse, mis al-
gas merepõhjast ja lõppes 
katusel. Ekspositsioonidest 
meeldisid enam võrguga 
turnimise ja tunnete korrus 
ning ilmatuba. Teekond jät-
kus Pharma Systems toot-
misasutusse, kus tehakse 
juhitaval hingamisel olevate 
inimeste hingamisaparaati-
dele bakterifiltreid. Seejärel 
jätsime Hiiumaa lõunaotsa 
seljataha ja läksime randa – 
ujuma ja kiikuma. Öö veet-
sime Sireli hostelis, koos 
mängides ja pitsat tehes.

Kolmas päev algas  
Rebastemäel eelsoojendu-
sega geopeituse aaret otsi-
des, et Kõpu tuletorni ro-
nimiseks valmis olla. Sealt 
võtsime suuna Ristna me-
rekaubamajja, kust midagi 

osta ei saa, vaid uudistada 
esemeid, mida meri on ran-
da uhtunud. Kõige kaugem 
ese pärines Austraaliast.  
Ees ootas Kärdla oma muu-
seumi ja salmiku töötoaga. 
Enne koduteele asumist er-
gutati meeled valla jahedas 
ja pisut õudust tekitavates 
Tahkuna maa-alustes kait-
serajatistes seigeldes.

Kokkuvõtteks saab öelda, 
et noortele väga meeldis. 
Õpiti uusi asju ja tegevusi, 
leiti sõpru. Suur tänu Elis, 
Getrin, Mesike, Krislin, 
Greete-Liis, Viktoria, Lise-
te, Anette, Enriko, Henri, 
Martti-Andree, Raiko, Os-
kar ja Piret, et meie matk 
nii tore sai.

Diana Pähkel
Uhtna noortekeskus 

Erilised purjetajad
Erakordselt tore sündmus oli eriliste sportlaste purje-

tamise päev 18. juulil Tallinnas. Saime võimaluse õppida 
purjetamist värskete 470 klassi Eesti juuniorite meistrite 
käe all. Kapten Hugo Rasmus Vaino ja Uko Rasmus Tii-
demanni juhendamisel omandasime oskusi paadi käsitse-
mises, põhilistes manöövrites, külg-, vastu- ning allatuu-
lesõidus. Ekstreemse sõidu tegi Merepääste Tallinna SAR 
merekaater kapten Jako Verniku juhtimisel.

Kõnnime Koos Pühajärvel
Eelnevalt olime kõnnietappe teinud virtuaalselt. Esime-

ne päris kõndimine toimus 2. augustil Pühajärve ääres, 
kust sai alguse kõnnisarja III etapp. 36 matkajat nautisid 
ilusat ilma ja läbisid 10 km pikkuse matkaraja. Samal ajal 
toimus ka eriolümpia suvine spordilaager. Nii olid ka pea-
misteks kõndijateks laagrilised ja matkajad Näpi koolist, 
Valga spordiklubist ja Ämmuste koolist. Matkal mööduti 
Pühajärvest, kõnniti Murrumetsa matkarajal, külastati Pü-
hajärve sõjatamme ja käidi Apteekrimäel. Kõik olid väga 
vastupidavad ja rõõmsad.

Brno ettevalmistuslaager
16.–20.09. peaks Tšehhis toimuma 9. Emil Open intellek-

tipuudega sportlastele. Sellega seoses otsustas Eesti vaimu-
puudega sportlaste liidu esinaine Mallika Koel korraldada 
Eestit esindatavatele kergejõustiklastele 18.–19. augustil 
laagri Rakveres, milles osalesid meie sportlased Birgit Laas ja  
Kevin Heinpaju, et viimistleda oma sprinterioskusi ning 
kaugushüppe paku tabamust.

Kõnnime koos Järvamaal A.H.Tammsaare 
juures

Kõnnisarja IV etapp toimus 23. augustil Järvamaal, kus 
ligikaudu 40 eriolümpia sportlast kogunes A.H. Tamm-
saare muuseumi juures Vargamäel, et üheskoos suunduda 
Tammsaare-Järva-Madise loodusrajale. Kahjuks tuli keset 
Kodru raba tagasi pöörduda, sest taevas päästis oma luu-
gid valla ja kõik said läbimärjaks. Edasi matkamine oleks 
kõndijate tervise ohtu seadnud. Muuseumi juurde taga-
si jõudes paistis jälle päike ja  soovijad said muuseumiga  
lähemalt tutvust teha.

Andres Lillemägi

Suvised tegevused Lepna noortekeskuses

Hiiumaad avastamas

Fotod Lilian Loit 

Sportlik suvi Näpi kooli moodi

Head inimesed,
kellel on alles vanu pilte või fotosid vanast Koovälja koore-
jaamast või ajast, kui seal toimis kalaturustus, võtke ühendust 
Toomas Puustiga tel. 555 23 028, toomaspuust@gmail.com

Foto erakogust
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Kuidas säilitada ravikindlustus  
peale kooli lõppu?

Uus kooliaasta on alanud. Koolis õppimise ajal tasub õpilase  
ravikindlustuse Eest riik. Kuidas aga säilib ravikindlustus pärast 
kooli lõpetamist või kui õpinguid ei jätkata?

19-aastaseks saanud noortel kehtib haigekassa ravikindlustus 
peale gümnaasiumi või kutsekooli lõpetamist veel kolm kuud. Ravi-
kindlustuse jätkumiseks tuleb õpinguid jätkata, tööle või ajateenis-
tusse minna hiljemalt kolme kuu jooksul pärast kooli lõpetamist. Ra-
vikindlustust saab jätkata ka end töötuks registreerides või sõlmides 
vabatahtliku kindlustuslepingu. 

Kui lähed kutse- või ülikooli
Kui jätkad õpinguid kutse- või ülikoolis, tagab riik sinu ravikind-

lustuse kogu õppekava nominaalaja jooksul ja veel kolm kuud pärast 
kooli lõpetamist. 

Kui sa ei lõpeta kooli nominaalaja jooksul või sind heidetakse koo-
list välja, lõpeb ravikindlustus üks kuu pärast õppekava nominaalae-
ga või eksmatrikuleerimist.

Kui aga võtad akadeemilise puhkuse, siis ravikindlustus peatub 
ja jätkub pärast akadeemilise puhkuse lõppu. Küll aga ei peatu ravi-
kindlustus juhul, kui akadeemilise puhkuse põhjus on õpilase haigus, 
vigastus või kui õpilane on kindlustatud muul alusel (näiteks käib tööl 
või on lapseootel).

Kutse- või ülikooli astudes ei pea ravikindlustuse jätkamiseks hai-
gekassale eraldi dokumente esitama. Eestis õppivate õpilaste ja üli-
õpilaste andmed esitab haigekassale haridus- ja teadusministeerium.

Kui lähed välismaale õppima
Üha rohkem noori suundub õppima välismaale. Kui sinagi oled 

selle peale mõelnud, siis pea meeles, et ravikindlustuse jätkamiseks 
tuleb sul õppeaasta alguses esitada haigekassale avaldus ja välisrii-
gi õppeasutuses õppimist tõendav dokument (seda igal õppeaastal). 
Avalduse leiad haigekassa kodulehelt.

Õpilased, kellel on Eesti ravikindlustus, saavad vajaminevat arsti-
abi Euroopa ravikindlustuskaardi ettenäitamisel Euroopa Liidus ja 
lisaks ka Liechtensteinis, Norras, Islandil ja Šveitsis. Täpsemat infot 
Euroopa ravikindlustuskaardi kohta leiad haigekassa kodulehelt.

Ajateenijad
Kui lähed peale kooli ajateenijaks, tagab sulle ravikindlustuse riik. 

Andmed ravikindlustuse saamiseks esitab haigekassale Kaitsevägi 
või Kaitseressursside Amet. 

Pärast ajateenistuse läbimist kehtib sinu ravikindlustus veel ühe 
kuu. Kui oled ajateenistuse läbinud, aga pole ühe kuu aja jooksul veel 
muul alusel kindlustust saanud, pikeneb sinu kindlustus veel kahe 
kuu võrra.

Kui lähed tööle 
Kui plaanid pärast kooli lõpetamist tööle asuda, siis on sul õigus 

saada ravikindlustus oma tööandja kaudu. 
Pärast tööle asumist tasub mõne aja möödudes oma ravikindlus-

tuse andmed üle kontrollida. Ravikindlustuseks vajalikud andmed 
esitab haigekassale maksu- ja tolliamet töötamise registrist.

Kui otsustad hakata füüsilisest isikust ettevõtjaks (FIE), pead taot-
lema enda kui füüsilisest isikust ettevõtja andmete kandmist ärire-
gistrisse ning ravikindlustuse saamiseks maksma ka sotsiaalmaksu.

Ravikindlustus kehtib kogu töötamise aja ja lõpeb kaks kuud pärast 
töötsuhete lõpetamist.

Töötuks registreerimine
Kui sul ei ole võimalik pärast kooli lõpetamist asuda edasi õppima, 

minna tööle või ajateenistusse, siis võid end töötukassas töötuks 
registreerida. Töötuna arvelevõtmise kohta saad täpsemalt lugeda 
Töötukassa kodulehelt www.tootukassa.ee.

Kui sul tekib õigus ravikindlustusele, edastab töötukassa sinu and-
med haigekassale.

Vabatahtlik kindlustus
Kui sa ei kuulu ühtegi ravikindlustuse gruppi, on sul võimalik kind-

lustuse saamiseks sõlmida haigekassaga vabatahtlik kindlustusle-
ping. Lepingu saad sõlmida juhul, kui oled eelneval kahel aastal olnud 
vähemalt 12 kuud kindlustatud tööandja (sh FIE-na) või riigi poolt või 
maksnud iseenda eest sotsiaalmaksu. 

Kui sõlmid vabatahtliku kindlustuslepingu kehtiva kindlustuse ajal, 
jätkub kindlustus ilma katkemata. Kui lepingu sõlmimise ajal on kind-
lustus katkenud, tekib see ühe kuu möödumisel. 

Vabatahtlik kindlustusleping on tasuline. 2020. aastal on kindlus-
tusmakse ühe kalendrikuu eest 170,30 eurot, kvartalimakse 510,90 
eurot ja aastamakse 2043,60 eurot. Kindlustusmakseid saab tasuda 
kvartali või aasta kaupa.

Suve sisse mahtus 
palju üritusi, mida kor-
raldasid või aitasid kor-
raldada skaudid. Päris 
mitmel vabatahtlikena. 
Ütleb ju skautide juht-
lause ka – üks heategu 
päevas!

Südasuve maraton 
Võsul

19. juulil läksid skau-
did vabatahtlikena appi 
Südasuve maratonile, 
kus pakiti jooksjatele 
kingikotte ja juhatati 
teed.

Vaikla piraadilaager 
koos Oru Udu 

skautidega
„Ega siis muud kui 

hakkame valmistama 
piraatkassette“ – pi-
raadilaager, piraadid, 
piraatlus,“ arutles Mait 
Sander Nõlvak, kuuldes 
et sel aastal Rakvere ja 
Vaeküla skaudid lähe-
vad Vaiklasse piraadi-
laagrisse.

Olukorda arvestades 
jäi ära  oodatud Ees-
ti Skautide Ühingu 25. 
sünnipäeva suurlaager 
skaudikodus Tagamet-
sas. Selle asemel otsus-
tati toetada skaudiüksu-
si laagrite korraldamisel 
kodukohas. 

Meie  otustasime osa-
leda Ida-Virumaa Oru 
Udude üksuse laagris 
Vaiklas 24.–26. juulini. 
Laagripaik oli fantasti-
line, programm kirev, 
söök viimase peal, laag-
rilised sõbralikud, mis 
sest et piraadid. Läbida 
tuli piraadieksam, lu-
nastada piraadirätik, 
kaunistada keha piraa-
ditattooga, püüda kala, 
ujuda, püstitada ja lan-
getada telki, vallutada ja 
samas ka kaitsta piraadi-
laeva, mängida jalgpalli, 
visata kirvest või panni. 
Tippürituseks kujunes 
aardemäng, kus ühek-
sal Rakvere skaudil tuli 

ennast koos  piraadiaar-
dega metsa ära peita. 
Oru Udu skautidel oli 
30 minutit aega otsimi-
seks. Õudne kui pikk oli 
see aeg kui pidi võitlema 
sipelgate ja sääskedega 
ja peas vasardas mõte, 
et millal roomab mööda 
mõni madu või põõsast 
tuleb välja lõvi. Õnneks 
lõpetas kõlav kahuri-
pauk piinad ja kuulutas 
võidukat lõppu. Auta-
suks oli aare, mis oli täis 
šokolaadist kuldmünte. 
Jagasime need piraat-
likult omavahel ära ja 
nautisime võitu. Aitäh 
Oru Ududele fantastilise 
laagri eest, ootame juba 
järgmist aastat, et jälle 
koos laagerdada. Eriline 
tänu kuulub laagrijuhile 
Katrin Leonile, prog-
rammijuhile Pjotr Dz-
jubale, Tallinna Siilide 
juhile Alekseis Poljako-
vile ja meie sisseoste-
tud abilisele Konstantin 
Lipskile.

Rakvere valla 
suvejooks

Skautide esindus ula-
tas  vabatahtlikena abi-
käe ka Rakvere valla 
suvejooksu korralda-
misele. Abilisteks olid 
Hanti Sep, Egert Rey 
Kallend, Kait Popov ja 
Andres Lillemägi. Jäl-
gides oma juhtlauset: 
„Üks heategu päevas“, 
aitasime vahendite 
transpordil ja juhatasi-
me võistlejatele teed.

Väikesaar Kihnu
Juulis potsatas mei-

likasti väga ahvatlev 
pakkumine lüüa kaasa 
Kihnu avastusretkel. 
Mõeldud, tehtud 14.–
16. augusti veetsin koos 
teiste skaudijuhtidega 
Kihnus, sest viimasest 
saare külastusest oli 
möödas 25 aastat. Väi-
kesaare üritus oli vahva, 
ööbisime telkides, läbi-

sime saare jalgratastel, 
külastasime sauna, tule-
torni ja maitsesime hül-
ge liha.

II seebihokifestival
Skaudid teevad head, 

korraldavad laagreid 
ja loomulikult spordi-
vad, eriti kui on tege-
mist spordialaga, mida 
enne pole keegi proo-
vinud. Panime skauti-
dest meeskonna kokku 
ja otsustasime taasise-
seisvumise aastapäeva 

tähistada Avinurmes 
seebitatud platsil saali-
hokit mängides. Tuleb 
tunnistada, et ega me 
sellega hästi hakkama 
saanud, aga vahva oli 
ikkagi. Paar sinikat ja 
üleni seebised mängijad. 
Oli vahva!

Aitäh skaudisuvele 
kaasaaitamise eest Rak-
vere vald, Näpi kool ja 
lapsevanemad.

Ootame järgmist 
skaudisuve!

Andres Lillemägi

Skaudisuvi Rakvere skaudijuhi pilgu 
läbi ja pliiatsi abil
„Sõbrad ja seiklus, see on skautlus.“

Kust saab lisainfot?
• Oma ravikindlustuse kehtivust saad kontrollida riigiportaali teenu-

sest „Ravikindlustuse ja perearsti info“.
• Vaata ravikindlustuse saamise võimalusi haigekassa kodulehelt.

7



RAKVERE VALLA AJALEHT September 2020 • Nr 9 (33) September  2020 • Nr 9 (33)

1. augustil toimus Sõmeru alevikus  juba 3. Rakvere valla 
suvejooks. 2018. aasta kevadel sai teoks jooksukorraldaja-
te Ainar Sepniku ja Vahur Leemetsa peas liikunud mõte 
Lääne-Virumaa jooksusarja loomisest. Esimesel hooajal 
kuulus sarja kuus etappi ning võisteldi  neljas Lääne-Vi-
rumaa omavalitsuses. Teine hooaeg toimus juba parema 
ettevalmistusega ning sari muutus jooksjate seas üsna po-
pulaarseks. Kolmandal hooajal kuulub sarja üheksa etappi 
ja need toimuvad kuues maakonna omavalitsuses.

3. Rakvere valla suvejooksu 9 km pikkuse põhidistantsi 
võitis Cris Poll. Poll ületas lõpujoone tulemusega 32.00,01, 
teise koha sai Steven Rehelem ajaga 32.19,4 ja kolmanda 
Artur Sadovski 32.27,9. Naistest võttis selge võidu Liis-
Grete Arro, kes läbis 9 km 34 minuti ja 54 sekundiga 
ning oli üldarvestuses kümnes. Teiseks tuli Irina Savinitš 
(36.24,6) ning kolmandaks vaid sekund hiljem finišeerinud 
võistluse mullune võitja Moonika Pilli (36.25,9).

Lühema, 2,5 km pikkuse noortedistantsi parimad olid 
Hedvig Altmäe ja Rico Kruus. Kokku sai võistlusel tule-
muse kirja 161 osavõtjat.

Tänan kogu korraldusmeeskonda, rajameistreid, kes 
trotsisid eelnevalt vihma ja tuult ning rõõmsameelseid va-
batahtlike!

Kohtume juba 4. Rakvere valla suvejooksul 2021!
Siiri Kohver

spordi-ja tervisedenduse spetsialist

21.-22. augustil toimus 
Rakvere vallas järjekordne 
jalgrattamatk „Kirju liblika 
suvi” ning esimesed Rakvere 
valla kogukondade ja külade 
suvemängud.

Kui eelmisel aastal kulges 
teekond ümber lendleva lib-
lika kujulise Rakvere valla 
piiri, siis sellel korral oli  ees-
märgiks teha põhjalikumalt 
tutvust Ubja, Uhtna, Vaeküla 
ning Sõmeru kandiga.

Pea 30-liikmeline  rõõm-
sameelne ja särasilmne selts-
kond startis reede hommikul 
Sõmeru keskusehoone eest. 
Matkajate seast võis leida igas 
vanuses rattureid, noorim 
kaasasõitja oli teadaolevalt 2 
aasta ja 7-kuune. 

Esimene peatus tehti Ubja 
külakeskuse juures, kus pere-
naine Merli Tammemägi tut-
vustas  külakeskust ja elu selle 
sees ning pakkus teelistele 
kosutava kõhutäie. Matkajad 
said imetleda käsitöömeistri-
te poolt valmistatud esemeid 
ja Ubja muuseumis heita pilk 
Ubja põlevkivi kaevanduse 
ajaloole. Ettevõtja tegutse-
mise rõõmude ja muredega 
tutvumiseks avas matkajate-
le oma uksed Ubjas tegutsev  
FER Project OÜ. Edasi kul-
ges teekond mööda põlevkivi 
kaevandamisega seotud pai-
ku, kus igal hoonel oli jutus-
tada oma lugu ning igal paigal 
oma eriline tähendus – en-
dised uhked kontorihooned, 
tööliste elamud, esimese 
kaevanduse omaniku Euleri 
park, kaevanduse sissekäigud 
ja esimene põlevkivi leiukoht, 
kauplusehoone, koolimaja 
jne. Mööda looklevaid teid, 
saatjaks kuldsed viljapõllud, 
jõudsid matkajad Kohala 
mõisa, kus peremees Mika 
Petri Vehmanen tutvustas 
mõisahoonet, oma neljajalg-
seid hoolealuseid, hobuseid, 
ning rääkis põgusalt tulevi-
kuplaanidest. Õhtuks jõudsid 
jalgratturid Uhtna põhikooli 
staadionile, kus algasid Rak-
vere valla kogukondade ja kü-
lade suvemängud. Mõõduvõtt 
toimus viiel spordialal. Kum-
mikuviskes saavutas esikoha 

Rakvere vallavalitsuse võist-
kond. Kotijooksus napsas esi-
koha oma kiiruse ja osavusega 
Laste võistkond. Mälumän-
gus tuli tunnistada Rakvere 
valla noortevolikogu võist-
konna paremust. Rammume-
he/naise võistluse parimad 
olid Rapuntzlid – nende nais-
te jõud ei raugenud hetkekski. 
Kettagolfi võitis järjekordselt 
Rakvere valla noortevoliko-
gu poiste võistkond. Õhtu 
lõpetuseks tutvustas looma-
päästegrupp oma tegevuse 
eesmärke, põhimõtteid ning 
igapäevast tööd. Lisaks leidis 
endale Uhtnas uue kodu siil 
Tallinnast, kes oli päästegrupi 
liikme juures kosunud ning 
otsis endale nüüd pelgupaika. 
Õnneks leidis siil endale ka 
kohe kohalikust siilist sõbra, 
kes uudistama tuli. 

Teise päeva hommikul lii-
tus jalgrattamatkajatega uusi 
liikmeid ning teekond kulges 
Sämi Siili suunas. Peremees 
Andres Plaat rääkis kanuu-
matkadega tegeleva ettevõtte 
ideest ja sünniloost ning tut-
vustas tulevikuplaane. Jalgrat-
turid olid jõudnud edasi sõita 
vaid paarsada meetrit, kui 
lahke pererahvas meid oma 
hoovi hommikukohvile kut-
sus. Mõeldud tehtud – oma 
üllatuseks olime sattunud 
justkui muinasjutumaale, kus 
laste ehitatud onn ja perenaise 
kaunid lillepeenrad ning järje-
kindla tööga rajatud koduaed 
meid lihtsalt ära võlusid. 

Tänasime lahket pererah-
vast ning jätkasime teekonda. 
Selle aastane teekond kulges 
peamiselt mööda külava-
heteid ning pani kohati ehk 
pisemate ratturite jõu ja kan-
natuse proovile, kuid alla ei 
andnud keegi – ikka vändati 
sihikindlalt edasi! Lõunapau-
siks saabusime Vaeküla kü-
lakeskusesse, kus perenaine 
Moonika Mänd meid juba oo-
tas. Ta täitis matkajate kõhud 
ning tutvustas Vaeküla kanti. 
Peale lõunat olime oodatud 
Rägavere mõisas. Perenaine 
Pille Hammerbeck tutvustas 
meile mõisamaja, rääkis aja-
loost ning lambakasvatusest. 
Pehmed lambanahad kotis, 
jätkasime teekonda Sõmeru 
suunal. Nüüd oli taevataat 
juba vihmaluugid valla pääst-
nud ning tuul puhus aina 
tugevamini, kuid jalgrattu-
reid see ei heidutanud. Ikka 
sihikindlalt Sõmeru aleviku 
suunas, kus jätkusid valla su-
vemängud. Noortealal sai 
proovida tasakaalu hoidmist, 
„lint-traktoriga” sõitmist ning 
munade loopimist. Seejärel 
toimus köievedu, mis kujunes 

igati emotsionaalseks. Sellel 
korral kuulus võit Rakvere 
vallavalitsuse võistkonnale. 
Kolmanda alana prooviti kätt 
korvpalli vabavisetes, kus in-
dividuaalvõit kuulus noorte-
volikogu esinaisele. Lõppkok-
kuvõttes kuulus suvemängude 
üldvõit samuti Rakvere valla 
noortevolikogu võistkonnale, 
kes oli esindatud  koosseisus: 
Hannaliisa Rebane, Kristofer-
Rudolf Kõrre, Paavo Basma-
nov, Mait Sander Nõlvak ja 
Karoliina Kask. Peaauhinnana 
ootab noori kanuumatk 12-le 
koos torusauna külastusega 
Sämi Siililt.

Kahe päevaga sai läbitud 
ligikaudu 60 kilomeetrit ja 
võisteldud kaheksal erineval 
spordialal. Suur tänu kõigile 
matkajatele ja suvemängudel 
osalejatele, korraldusmees-
konnale ja matkajate võõrus-
tajatele!

Kohtume juba järgmisel 
aastal jalgrattamatkal ja valla 
suvemängudel.

Siiri Kohver
spordi-ja tervisedenduse spetsialist

 

„Kirju liblika suvi” pakkus avastamis-
rõõmu ja lisas võistlusvaimu

3. Rakvere valla suvejooksu võitsid 
Cris Poll ja Liis-Grete Arro

Foto erakogust

Kotijooksus saab alati palju nalja. 

Sport võidab alati.

Matkajad Sämi Siilil külas.

Foto erakogust

Fotod Riho Lüüs

Foto erakogust
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Päevad sammuvad üha 
järjekindlamalt sügise poole 
ning suunavad meid peagi 
tubasemate tegevuste juur-
de. Pimedad sügisõhtud on 
lausa loodud mõtisklusteks 
ajaliku ja igavikulise elu üle. 
See on aeg, mil on oodata 
koju külalisi teisest ilmast, 
sest saabumas on hingede-
aeg ning peagi külastavad 
selle kinnituseks meie ko-
dusid mardisandid - sõnu-
mitoojad teispoolsusest.

Mardisant on olnud Ees-
tis sajandeid oodatud kü-
laline. Maskeerimine, pilli-
mäng, laulmine, tantsimine 
ja hüppamine on vajalikud 
selleks, et mardisante ära ei 
tuntaks, kuid ka selleks et 
kurja ning õnnetusi eemale 
peletada.  Pererahvas rõõ-
mustas, kui sanditajad põ-
randale viljateri või herneid 
külvasid ning pereliikmeid 
mardivitsaga vitsutasid. See 
kõik tõotas head ja viljakat 
aastat.

Rikkalike kommetega 
mardipäeva tähistatakse 
tänapäeval üsna tagasihoid-
likult – see on muutunud 
peamiselt laste pärusmaaks. 
Kas teadsid, et veel 200 
aastat tagasi jooksid mar-
ti vaid nooremad vallalised 

mehed – perepojad ja sula-
sed? Noored alustasid marti 
jooksmist hilisõhtul ja lõ-
petasid alles siis, kui kukk 
kires.  Marti jooksmine oli 
omal ajal nii oluline, et ise-
gi mõisahärralt küsiti luba 
töölt pikemaks ajaks eemal 
olla. Taludes lubati mardi-

laupäeval töödega varem 
õhtule minna.

Mardipäev on olnud pidu-
päev nii martijooksjatele kui 
marte vastuvõtvale pererah-
vale. Igas Eesti taluperes olid 
vanemal ajal lauad kaetud 
piduroogadega, milleks olid 
vorstid ehk mardimaugud, 

verikäkid, verileib, keede-
tud seapea, poolik seakülg, 
karask, küpsetatud kaali-
kad, vahutav õlu ja kali. 

Mardikombestiku koo-
litused tulevad koju kätte!

2018. aastal algatas Eesti 
Folkloorinõukogu koostöös 

Eesti Rahvakultuuri Kesku-
sega aktsiooni „Hakkame 
santima!”. Selle eesmärgiks 
on elavdada sanditamis-
tavasid ning tõsta teadlik-
kust nende kommete mit-
mekülgsusest. “Hakkame 
santima!” aktsiooni raames 
korraldab Eesti Folkloo-
rinõukogu augustist ok-
toobrini igas maakonnas 
mardikombestiku koolitusi 
õpetajatele ja kogukonda-
dele. Lisaks toimub no-
vembris festivalinädal, mis 
kulmineerub 9. novembril 
martijooksmise ning üle-
eestilise mardisantide rah-
valoendusega.

Mardikombestiku koo-
litused Lääne-Viru maa-
konnas toimuvad:

• Lasteaia ja koolide 
õpetajatele 14. oktoobril 
kell 10-16 Pajusti klubis

• Kogukonna eestveda-
jatele 14. oktoobril kell 
13-19 Sõmerul noorte- ja 
tehnikamajas.

Koolituspäev koosneb 
kolmest osast:

1) teooria/ajalugu - kust on 
alguse saanud martijooksmi-
se traditsioon, kuidas mardi-
päev ajas on muutunud, kes 
on mardisandid ja mis on 

nende roll, kust leida mater-
jali santimistraditsiooni koh-
ta? 

2) martijooksmise töötu-
ba, läbimängimine – mida 
mardisandid teha oskavad, 
kuidas end maskeerida, kui-
das laulda mardilaule, kuidas 
korraldada mardipidu?

3) kaasamine – kuidas kaa-
sata mardipäeva tähistami-
sesse sõpruskonda, lapseva-
nemaid, lasteaeda, kooli või 
kogukonda?

Koolitus maksab 5 eurot 
ning sisaldab 6-tunnist õppe-
päeva koos lõunasöögiga.

Osavõtmiseks vajali-
ku registreerumisankee-
di leiab hakkamesantima.
ee või “Hakkame santima!” 
Facebooki lehelt.

Täpsemat infot koolitus-
te kohta saab maakondlikult 
“Hakkame santima!” kuraa-
torilt: annika.aasa@rahvakul-
tuur.ee

Loodame, et aktsioon 
“Hakkame santima!” tiivus-
tab kogukondi santimiskom-
bestikku taasaelustama ning 
mardipäevast saab taas Eesti 
rahva ühine pidupäev.

 Kristi Pumbo
Eesti Folkloori nõukogu

Annika Aasa
”Hakkame santima” maakonna 

kuraator

Tule “Hakkame santima!” koolitusele

  Foto: Andres Treial, zoomfoto.ee

Apteegiriiulilt leiab eri-
nevaid ravimtaimi, mil-
lest enamik kasvab ka meil 
Eestis ja mis pakuvad lee-
vendust väga erinevatele 
tervisemuredele. Looduses 
rändajad ja aiapidajad saa-
vad oma ravimtaime varu-
sid ka ise suvel täiendada. 

Benu Tõrva Keskapteegi 
proviisor Virge Sokk ütleb, et 
ravimteed on apteegikülasta-
jate seas küllaltki populaar-
sed, kuid ühte kindlat ravim-
taime, mille järele on nõudlus 
suurim, välja ei joonistu. Po-
pulaarseimad ravimtaime 
teed või teesegud sõltuvad 
hooajast ja ka sellest, millised 
viirused parasjagu liikvel on. 
Populaarsed on näiteks kum-
mel, piparmünt ja pärnaõied, 
aga tarvitatakse ka teesegu-
sid, mis koosnevad erineva-
test ravimtaimedest.

Proviisori sõnul on ravim-
taimed väga erineva toimega 
ja erinevaid haigusseisun-
deid, mida saab ravimtaime-
dega leevendada, on väga pal-
ju. Kummelist saab näiteks 
abi nii kõhugaaside, mao- ja 
kaksteistsõrmikhaavandite, 
valusa kurgu kui ka nahavi-

gastuste korral; piparmünt 
soodustab erinevate seedep-
robleemide paranemist ja 
aitab terveneda külmetus-
haigustest ning pärnaõied ai-
tavad langetada palavikku ja 
oma põletikuvastase toimega 
leevendada köha.

Ravimtaimede, nagu ka 
muude ravimite osas män-
gib tegelikult suurt rolli usk 
nende toimesse. Kui inime-
ne ikkagi üldse ei usu, et tee 
aitab, ega ta siis ei aita ka. 
Samuti tuleb ravimise juures 
arvestada haiguse tõsiduse 
ja staadiumiga. Näiteks kui 
inimesel on ikkagi kõrgvere-
rõhutõbi, siis peab arst mää-
rama tablettravi, sest pelgalt 
tee joomisest abi ei saa.

Proviisor rõhutab, et ra-
vimtaimedest tee valmis-
tamisel tuleks kinni pidada 
kasutusjuhendist. Näiteks 
sõltub tee tõmbamise aeg 
paljuski sellest, millist taime 
osa kasutatakse. Kui teeks 
kasutatakse juurt, siis see ta-
hab kindlasti kauem liguneda 
kui näiteks õisikud või lehed. 
Ravimtaimedele ei tohiks 
kindlasti peale valada keevat 
vett - vesi peab olema läbi 
keedetud ja jahutatud umbes 

80 kraadini. Samuti tuleb jäl-
gida tee tõmbamise aega, et 
ei jäetaks ravimtaimi asjatult 
liiga kauaks tõmbama, sest 
mõnedel juhtudel võivad nii 
tee sisse sattuda kahjulikud 
ained.

Proviisor lükkab ümber 
ka levinud arusaama, et teed 
peaks jooma kindlasti mee-
ga. Tegelikult see õige pole, 
kuna mesi seob enamasti 
vajalikud toimeained endaga 
ja teel ei avaldugi soovitud 
toime. Ainus tee, mida võiks 
juua meega, on külmetushai-
guste korral tarvitatav tee, 
sest sellisel juhul omab mesi 
haigusele ka positiivset toi-
met. Muul juhul võiks juua 
teed magustamata kujul või 
äärmisel juhul väikese kogu-
se suhkruga.

Kui pika kuurina ja mitu 
korda päevas tuleks teed tar-
vitada, et soovitud raviefekti 
saavutada, sõltub provii-
sori sõnul taimedest ja see 
võib suurel määral erineda. 
Enamasti on see info tee-
pakkidelt kättesaadav. Näi-
teks pärnaõieteed võiks juua 
maksimaalselt 3 nädalaste 
kuuridena. Pärnaõietee joo-
mist tuleks aga vältida rase-

duse ja rinnaga toitmise ajal. 
Samuti ägedate südame- ja 
veresoonte haiguste puhul.

Ravimtaimi ei pea tingima-
ta ostma, vaid neid saab suvel 
ka ise loodusest korjata. Siin-
kohal peab olema väga kindel 
oma teadmistes erinevate 
taimede kohta, sest loodu-
ses leidub palju taimi, mis on 
sarnased, aga polegi võibolla 
see taim, mida just otsitakse.

Pärast ravimtaimede kor-
jamist on oluline nad kor-
ralikult ära kuivatada. Sel-
leks laotada taimed alusele 
õhukese kihina ja asetada 
see hästi tuulutavasse ruu-
mi. Vastasel korral on oht, 
et taimed lähevad hallitama. 
Ravimtaimi ei tohi kuivatada 
voodi all, sest sinna koguneb 
tolm. Samuti ei ole hea koht 
ka päikese käes akna laual, 
sest päikesekiirgus lagundab 
paljusid toimeaineid.

Pärast kuivamist tuleks 
ravimtaimi säilitada pime-
das ja jahedas ruumis, kas 
klaaspurkides või paber- või 
riidekottides. Kuna ajaga ra-
vimtaimede toime nõrgeneb, 
oleks hea üles märkida ka 
nende kogumise aeg.

Ravimtaimedest leiab leevendust 
mitmetele tervisemuredele

„Elada võib kahte moodi: üks on nõndaviisi, justkui 
poleks miski ime; teine on nii, et kõik meid ümbritsev on 
imeline.” (Albert Einstein)

Tänan kõikide tantsijate nimel meie fantastilisi pealt-
vaatajaid ja ka neid, kes meile kodudes kaasa elasid. Ai-
täh, et te olemas olete ja II Vaba Rahva Tantsu päeva 
Uhtnas imeliseks tegite!

Täpsustuseks Virumaa Teataja artiklile, et Uhtnas sün-
dis tantsupeo väike õde asjaolu, et tegelikult sai maimuke 
juba aastaseks. Seda saavad kinnitada nii Tarva Tammed, 
Metsalilled, Tantsumaias kui ka Maarjapiigad. Uustulnu-
katest lõid sellel aastal kaasa Koidupuna  ja Krõtake. Lau-
lu- ja tantsulusti jagasid publikuga Viru-Nigula mehed 
ja Törts. Kohtume jälle, siis juba III Vaba Rahva Tantsul  
19. augustil 2021 ja ikka Uhtna külaväljakul!

Sirje Rebane

Kes ei tööta, see ei söö
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On ilmselt päris palju ko-
duomanikke, kes just suvel 
teevad plaane kodus-suvilas 
suuremate remonditööde 
osas – soojapidavad uued 
aknad, fassaad, pööningu-
katuse soojustamine või uus 
küttesüsteem. Tänavu tasub 
ettevõtlikel inimestel aga 
tõsiselt nende mõtete rea-
liseerimisele mõelda, kuna 
kodumaja terviklikul kor-
dategemisel võib energiatõ-
husust tõstvate tööde osas 
saada kuni 50 000 eurot ja 
suvekodu puhul kuni 30 000 
eurot toetust KredExilt.

Ka läänevirulastel tasub 
rekonstrueerimistoetusele 
tõsiselt mõelda, kuna korra-
liku ehitusfirma poolt pro-
jekti alusel tehtud töödega 
saab endale nägusa ja sooja-
pidava elamise, mille ehitus-
tööde maksumusest kuni 50 
protsenti – maksimumsum-
mas 50 000 eurot – saab toe-
tusena KredExilt.

KredExi eluaseme- ja 
energiatõhususe osakonna 
juhi Triin Reinsalu sõnul 
tuleb esimese sammuna ehi-
tisregistrist kontrollida, et 
hoone on registrisse üksike-
lamuna kantud ning mis on 
selle kasutuselevõtu aasta 
– toetust saab küsida enne 
2000. aastat ehitatud ja ka-
sutuselevõetud hoonetele.

Juhul kui on soov korda 
teha hoopiski oma suveko-
du, siis ka selle renoveerimi-
sel on võimalik saada toetust 
– tööde maksumusest kuni 
30% või kõige rohkem 30 
000 eurot.

„Paljud eelistavad põhju-
sel või teisel võtta ette oma 
elamise osalise renoveeri-
mise ehk teevad erinevaid 
töid etapi kaupa - näiteks 
uued aknad, soojustatud 
fassaad või soojustatud ka-
tus, ahikütte asemel maa-
soojuspump jm,” kirjeldab 
Reinsalu. „Ka selliste tööde 
planeerijatel tasub kindlasti 
tingimustega tutvuda ja toe-
tusavalduse esitamist kaa-
luda, kuna energiatõhususe 

parandamisele suunatud 
töödele on võimalik saada 
toetust kuni 30 protsendi 
ulatuses tööde maksumu-
sest ja maksimumsummas 
20 000 eurot.”

Oluline on, et kodu või 
suvemaja tervikliku reno-
veerimise taotluse eelduseks 
on nõuetekohane projekt ja 
kolm võistlevat pakkumist 
ehitusalal tegutsevalt ette-
võttelt. Osalise rekonstruee-
rimise puhul on samuti vaja 

kolme pakkumise olemas-
olu.

Rekonstrueerimistoetust 
saab taotleda üksikelamu, 
ridaelamu või kaksikelamu 
sektsioon, kahe korteriga 
elamu või ridaelamu, samuti 
suvila või aiamaja omanik.

Ehitustöödega võib alus-
tada kohe pärast taotluse 
esitamist. Vaata täpsemaid 
tingimusi www.kredex.ee/
majaduueks

KredEx katab maja terviklikku renoveerimist kuni 50 000 
euro ja suvekodu puhul kuni 30 000 euro ulatuses

MAAKONNA BUSSILIINID LÄHEVAD  

1. SEPTEMBRIL ÜLE TALVISTELE  

SÕIDUPLAANIDELE

Erametsakonsulent jätkab 
Sõmerul vastuvõttu

Põhja-Eesti Ühistranspordikeskus annab teada, 
et alates 1. septembrist muutusid sõiduplaanid 
järgmistel maakonnaliinidel:
• Liinid 6, 9, 10, 11, 13, 15, 17, 23, 26, 28, 32, 34, 
38, 41, 42, 46, 54, 63 ja 65 lähevad üle talvistele/
kooliaja sõiduplaanidele
• Suveliin 14 Rakvere – Tapa – Võsu lõpetab

Sõiduplaanid ja info: 
www.peatus.ee;  

www.ytkpohja.ee

Erametsakonsulent Aadu Raudla võtab metsaomanikke 
vastu Sõmeru keskusehoones (raamatukogus) üle nädala 
kolmapäeviti kell 13–14.

Vastuvõtupäevad: 9., 23. september; 7., 21. oktoober;  
4., 18. november; 2., 16. detsember.

Oodatud on kõik metsaomanikud metsandust puuduta-
vate probleemidega, sealhulgas metsa uuendamine, hool-
damine, raied, erametsaomanikele makstavad toetused 
jne.

Erametsaomanike nõustamine on riigi poolt toetatav. 
Kuni 3-tunnise nõustamise eest ei pea metsaomanik maks-
ma (va transpordikulud, juhul kui on vaja käia metsas).

Aadu Raudla tel 5248 963, e-post: aadu.raudla@gmail.
com

Telefoni ja meili teel võib pöörduda teile sobival ajal.

Alates sügisest toetab Rakvere vald õpilaste osalemist 
ainult ÜHES huviringis, kattes täies mahus õppe- ja ko-
hamaksu kulud.

Põhikoolides ja gümnaasiumides õppivate noorte kõrval 
toetatakse ka ametikoolides õppivaid noori.

Erandkorras toetatakse 6-8-aastaseid alusharidust 
omandavaid ehk siis lasteaias käivaid eriandekaid lapsi. 
Lapse võimekust peab kirjalikult tõendama nii lasteaia kui 
huvikooli pedagoog. Eesmärgiks on lapse eriandekuse va-
rajane märkamine ja toetamine.

Taotluse huvihariduse- ja tegevuse toetamiseks esitab 
vallale teenuse osutaja. Lapsevanemal ei ole vaja enam 
valda taotlust esitada, vaid tuleb pöörduda otse huvikooli 
või huvitegevuse osutaja poole. Teenuse osutajal tuleb val-
lavalitsusele taotlus esitada tähtaegselt, s.o mitte hiljem kui 
15. oktoober koos õpilaste nimekirjaga, peale mida sõlmi-
takse teenuse osutaja ja valla vahel leping.

Eraldi taotluse alusel toetatakse õpilase osalemist olulis-
tel maakondlikel, Eesti, Euroopa või maailmameistrivõist-
lustel ja muusika- ning tantsukonkurssidel. Toetuse andmi-
se ja suuruse otsustab vallavalitsus.

Täpsem info valla kodulehel haridus ja noored valdkon-
na all, kus saab pikemalt lugeda huvihariduse ja –tegevuse 
toetamise kohta.

Täiendav info: Monica Jaanimets, haridus- ja noorsoo-
töönõunik tel 3221 132, 5866 4670, e-post: monica.jaani-
mets@rakverevald.ee

Huvihariduse toetamine
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Vallavolikogus otsustati

5. augustil

• Maksta sotsiaaltoetusi abivajavatele isikutele kokku 
summas 228,50 eurot.
• Paigutada hooldekodusse abivajav isik, kelle kohamak-
su puudujääv osa garanteeritakse.
• Nõustuda SL Micro 24 OÜle ja Solar Light OÜle kuu-
luvate Rakvere vallas Ussimäe külas asuvate Soodevälja, 
Tammevälja ja Äärevälja katastriüksuse jagamisega vas-
tavalt kehtivale detailplaneeringule ja maakorralduskava 
plaanile ning määrata moodustatavate katastriüksuste 
lähiaadressid ja sihtotstarbed järgmiselt: Tammevälja tee 
14, sihtotstarbega ärimaa 50% ja tootmismaa 50%; Tam-
mevälja tee 10, sihtotstarbega ärimaa 50% ja tootmis-
maa 50%; Tammevälja tee 6, sihtotstarbega ärimaa 50% 
ja tootmismaa 50%; Tammevälja tee 4, sihtotstarbega 
ärimaa 50% ja tootmismaa 50%; Tammevälja tee 8, siht-
otstarbega ärimaa 50% ja tootmismaa 50%; Tammevälja 
tee 12, sihtotstarbega ärimaa 50% ja tootmismaa 50%; 
Tammevälja tee 16, sihtotstarbega ärimaa 50% ja toot-
mismaa 50%; Tammevälja tee 16a, sihtotstarbega toot-
mismaa 100%; Tammevälja tee 15, sihtotstarbega elamu-
maa 100%; Tammevälja tee 13, sihtotstarbega elamumaa 
100%; Tammevälja tee 11, sihtotstarbega elamumaa 
100%; Tammevälja tee 9, sihtotstarbega elamumaa 100%; 
Tammevälja tee 7, sihtotstarbega sotsiaalmaa 100%; 
Tammevälja tee 1, sihtotstarbega ärimaa 50% ja tootmis-
maa 50%; Jäätmekeskuse tee L1, sihtotstarbega transpor-
dimaa 100%; Tammevälja tee 2, sihtotstarbega tootmis-
maa 100%; Tammevälja 2a, sihtotstarbega tootmismaa 
100%; Tammevälja tee, sihtotstarbega transpordimaa 
100%; Kergtee, sihtotstarbega transpordimaa 100%.
• Muuta perspektiivseks jäätmevaldajate registrisse kan-
tud kinnistu omanik.
• Tasuda abivajava lapse teenuse eest.
• Seada sundvaldus Elektrilevi OÜ kasuks Tõrremäe kü-
las Väljavahi L2 kinnistule.
• Jätta algatamata Ragn-Sells ASi keskkonnakompleksloa 
esmataotluse menetluse raames taotletud keskkonna-
mõjude hindamine.
• Anda nõusolek MTÜle Rallirada 12.09. ,,Rakvere  
Romuring 2020“ korraldamiseks.
• Anda kasutusluba veoautokeskuse laiendusele asuko-
haga Lepna tee 1 Taaravainu küla.
• Väljastada projekteerimistingimused üksikelamu laien-
damiseks asukohaga Kitseküla põik 1, Uhtna alevik.
• Nõustuda Raudlepa külas asuva Liiva katastriüksuse 
jagamisega ning määrata lähiaadressid ja sihtotstarbed 
järgmiselt: Liiva katastriüksus sihtotstarbega elamumaa; 
Liivametsa sihtotstarbega maatulundusmaa.
• Nõustuda Linnase tn 4 ja 6 katastriüksuste vahelise pii-
ride muutmistega Aluvere külas.
• Nõustuda Karitsa külas asuva Valguse katastriüksuse 
jagamisega ning määrata lähiaadressid ja sihtotstarbed 
järgmiselt: Valguse katastriüksus sihtotstarbega elamu-
maa; Meelespea sihtotstarbega elamumaa.
• Määrata Jaama tee 6 Vaekülas asuvate ehitiste teenin-
damiseks vajaliku maa suurus, lähiaadress ja sihtotstarve 
ning nõustuda hoonestusõiguse seadmisega.

• Sulgeda seoses COVID-19 haigestumise ohuga Uhtna 
hooldekodu külastajatele.

12. augustil

• Anda kasutusluba vedelgaasipaigaldisele Metalli tn 2 
Uhtna alevikus ja puitpelletite tehase laiendusele Töös-
tuse tn 7 Sõmeru alevikus.
• Mitte väljastada projekteerimistingimusi päikeseelekt-
rijaama ehitusprojektile kuni Maanteeametilt arvamuse 
ja tehniliste tingimuste väljastamiseni.
• Anda ehitusluba üksikelamu püstitamiseks Annuse 
kinnistule Paatna külas ja üksikelamu püstitamiseks Salu 
kinnistule Sämi külas.
• Volitada lastekaitsespetsialisti sooritama abivajava isi-
ku nimel tehinguid.
• Toetada rahaliste vahenditega Rakvere kergejõustiku-
klubi Väikelaste kergejõustikupäeva korraldamisel.
• Muuta perspektiivseks jäätmevaldajate registrisse kan-
tud kinnistu omanik.
• Anda luba kinnistu omanikele jäätmemahuti harve-
maks tühjendamiseks.
• Anda kooskõlastus aegjärkseks raieks Pahnimäe maas-
tikukaitsealal Kiigemäe kinnistul.
• Korraldada lihtmenetlusega riigihange „Rakvere valla 
Arkna küla Rehe tee ehitamine“.
• Kehtestada liikluspiirang Kooli tn 4 Sõmeru põhikooli 
territooriumil.
• Toetada Rakvere valla laste osalemist maadlejate tree-
ninglaagris.

19. augustil

• Maksta abivajavatele isikutele sotsiaaltoetusi kokku 
summas 919 eurot.
• Anda nõusolek avaliku ürituse „Jalgrattamatk Kirju 
liblika suvi ja Rakvere valla kogukondade suvemängud“ 
korraldamiseks 21.-22.08.
• Tasuda huvitegevuse teenuse osutamise eest MTÜle 
Rakvere Loovuskool ja MTÜle WAF.
• Lubada Nowap OÜl sulgeda Sõmeru aleviku Raua tä-
nav alates 25.- 27.08. seoses katusepaneelide tõstetööga.
• Anda nõusolek Rakvere vallavalitsusele ürituse „Vaba 
rahvatants“ korraldamiseks Uhtna külaplatsil 20.08.
• Kinnitada enampakkumise nr 140694403 parimaks 
pakkujaks Männiku Teravili OÜ.

26. augustil

• Osutada sotsiaaltransporditeenust abivajavale isikule.
• Maksta abivajavatele isikutele sotsiaaltoetusi kokku 
summas 1320 eurot.
• Tunnustada tänukirjaga Uhtna põhikooli direktor Anne 
Mäeotsa pühendumusega tehtud töö eest.
• Anda nõusolek MTÜle Uus Uhtna avaliku ürituse 
„Uhtna mobiilse kultuurimaja avapidu“ korraldamiseks 
05.09. 2020 kella 19 kuni 24.
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Alates 1. septembrist on 
töötuna registreeritud ini-
mestel võimalik põhitöö ot-
simise kõrvalt teha ka ajutist 
tööd. See võimaldab töö ot-
sijal uue põhitöö leidmiseni 
olla tööturul aktiivne.

Eesti töötukassa tööotsija-
te ja tööandjate teenuste osa-
konna juhataja Katrin Lii-
vamets selgitas, et nii nagu 
tööle asumise puhul, peab 
klient töötukassale kohe 
teada andma, kui selgub, et 
tal avaneb võimalus tööd 
teha. „Selleks ei pea ootama 
kohtumist oma nõustajaga, 
teavitada saab ka e-kirja või 
telefoni teel,“ lisas ta.

Töötukassale peab teata-
ma tööampsu eeldatava kes-
tuse ja tasu. Kui ajutise töö 
aeg ja pikkus ning eeldatav 
tasu vastavad tööampsu tin-
gimustele, saab inimene töö-
le asuda ning tema töötuna 
arvelolekut ei lõpetata.

Uus kord on mõeldud vä-
hese töötamise lubamiseks. 
Töö pikkus ei tohi olla pikem 
kui kaheksa kalendripäeva 
järjest või kaheksa kalendri-
päeva kuus ning tööampse 
võib töötu kaheaastase pe-
rioodi ajal teha kuni 12 ka-
lendrikuul.

On ka tasu piirang: ühes 
kalendrikuus ei tohi saadav 

tasu ületada 40 protsenti 
töötasu alammäärast, mis 
tänavu on seega 233 eu-
rot. Pole tähtis, kas lubatud 
233-eurone tasu teenitak-
se 1-päevase tööampsuga 
või maksimaalselt lubatud 
8 töötamise päevaga. Seda, 
kas töötamise aeg ja tasu 
suurus vastas tööampsu tin-
gimustele, kontrollib töötu-
kassa töötamise registri ja 
Maksu- ja Tolliameti mak-
sulaekumiste andmetest.

Liivamets julgustab inime-
si oma nõustajaga rääkima, 
et ajutise töötamise võima-
lustest head ülevaadet saada.

Septembris tehakse ka esi-
mesed suurenenud töötus-
kindlustushüvitise väljamak-
sed. Esimesel sajal hüvitise 
saamise päeval on töötus-
kindlustushüvitis senise 50 
protsendi asemel nüüd 60 
protsenti eelnevast sissetu-
lekust. Hüvitise suurus ar-
vutati ümber automaatselt 
ning eraldi muutmise otsust 
ei tehta ja inimene ei pea 
suurema hüvitise saamiseks 
ise midagi tegema.

Lauri Kool
Eesti Töötukassa  

kommunikatsiooninõunik

Keskkonnainvesteeringute Keskuse (KIK)  
toetusel korraldab 

Lääne-Viru Jäätmekeskus 
270 tonni ETERNIIDI tasuta vastuvõtmise  

9.–12. septembrini 
Lääne-Viru Jäätmekeskuses 

Lahtioleku ajad E–R 8–18; L 10–15. 
 
Kaasa võtta isikut tõendav dokument.  
Vastu võetakse eterniiti kuni mahu täitumiseni.  
Infot täituvuse kohta saab küsida kaalumaja tel 
622 6049.

OHTLIKE JÄÄTMETE SÜGISENE KOGUMIS-
RING ALEVIKES JA KÜLADES

3. oktoobril

Ussimäe (Pagusoo tn ots)   10–10.20
Metskond (RMK parkla)   10.30–10.50
Sõmeru (Astri tn nurk pakendi- 11–11.20
konteineri juures ja poe parkla)    
Ubja (külakeskuse ees)   11.30–11.50
Kohala (vana poe parkla)   12.00–12.20
Uhtna (Silla-Kitseküla rist,   12.25–12.45
mõisa parkla)       
Vaeküla (külakeskuse ees)   13–13.20
Näpi (bussipeatus)    13.30–13.50
Roodevälja (Vahtra alleel)   14–14.20
Arkna (teadetetahvli juures)   14.25–14.45
  
17. oktoobril

Tõrma (kalmistu nurga   10–10.20
pakendikonteineri juures) 
Karitsa pakendikonteineri juures  10.30–10.50
Levala (Kaasiku teel)    11–11.20
Lasila (lasteaia ja kooli vahel)  11.30–11.50
Mädapea (bussipeatuse juures)  12.05–12.25
Lepna (korrusmajade parkla)   12.35–12.55
Tõrremäe (Lehispuu teel ja 1  3.05–13.25
Haljala tee 13 parkla) 
Päide (Suvila ja Mesilase   13.35–13.55
tee ristmikul) 
Veltsi (Veltsi tee ja Paatna   14.05–14.25
tee ristis) 

26. augustil

• Võtta vastu 2021 aastal väljamaksmist nõudev pika-
ajaline kohustus Sõmeru-Näpi piirkondade rahvaspor-
diväljaku rajamine avatud hankemenetlusega riigihan-
ke edukaks tunnistatud pakkuja ees.
• Kehtestada Rakvere vallavalitsuse struktuur ja tee-
nistuskohtade koosseis uues redaktsioonis alates 
01.09.2020.
• Võtta vastu määrus „Rakvere valla koerte ja kasside 
pidamise eeskirja muutmine“.
• Kooskõlastada osaliselt Metsaserv OÜ taotlus geo-
loogiliste uuringute tegemiseks Karitsa külas Metsa-
Kõrtsi kinnistutel 8 puuraugu rajamiseks.

Septembrist saavad registreeritud töötud teha tööampse ja tehakse 
esimesed suurenenud töötuskindlustushüvitise väljamaksed 

Õigusteenuste Büroo SA pakub 
puuetega inimestele  

TASUTA ÕIGUSNÕUSTAMIST 
7. oktoobril, 4. novembril, 2. detsembril kell 9.

Nõustamine toimub Lääne-Virumaa Puuetega  
Inimeste Koja ruumis (Tallinna tn. 29 Rakveres,  
hoovipoolne maja). Vajalik etteregistreerimine  
tel 601 5122.  Info tel  5342 9043.
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Üks tee on lõpuni käidud,
üks süda on vaikinud…

Mälestame Rakvere Valla Sõnumid
Rakvere vallavalitsus Kooli 2,
SÕMERU Lääne-Virumaa
Tel 329 5944  
vallavalitsus@rakverevald.ee
Toimetaja: Annika Aasa
tel 5665 8704

Kaaskirjutaja: Sirje Rebane
tel 517 5262, 325 7740
Materjale saab saata iga kuu  
20. kuupäevaks  
rakverevallasonumid@gmail.com
leht internetis:  
www.rakverevald.ee

12

MATTIAS PRAŠEK Lepna
SERGEI PETROV Ussimäe
MIA KASEVÄLI Vaeküla
NICOLE DROZD Vaeküla

Õnnitleme 
lapse sünni 

puhul!

ALEKSEI RUMJANTSEV  
27.05.1966 – 08.08.2020 Ussimäe küla

AINAR LUGENBERG 
20.01.1972 – 25.07.2020 Kaarli küla

Sa tulid siia ilma kaema,
kas kõik on nii tõeline,
tulid siia ilma tunnistama,
et maailm on see õige.

Seeniortantsu rühm Kanarbiku Õied ootab oma 
rühma uusi tantsijaid, huvi korral võta  

ühendust tel 5562 8856 Helle Mäe

Sven Hõbemägi jõusaali ringtreeningud algavad 
septembrist esmaspäeviti kell 19 Lasilas, teisi-
päeviti kell 17.30 Uhtnas ja kell 19 Sõmerul.

Treening on TASUTA! 
Treeningutel osalemise tingimuseks on rahvasti-
kuregistri järgne elukoht Rakvere vallas.

16. septembrist kümnel kolmapäeval  

Sõmeru kooli töökojas kella 18-20

SAVIRING

Juhendaja Toivo Reinsoo
Osalustasu 3 eurot kord

95. sünnipäeval
JÜRI TIINAS Varudi-Vanaküla

92. sünnipäeval
ELLEN-MARIA VIDRIGSMANN Sõmeru

90. sünnipäeval
KALJO KRUUSOJA Ubja

VEERA KUZMINA Roodevälja

89. sünnipäeval
HANS VALDEK Toomla
HELMI KAASIK Karitsa
ILSE KALDA Eesküla

88. sünnipäeval
AADO MÄE Tõrma

VELLI STAMM Veltsi
ELJADA LEPASAAR Sõmeru
ALEXEY VETCHINOV Sõmeru

86. sünnipäeval
LIINE MUSIK Vaeküla

85. sünnipäeval
KATI RAUDSIK Taaravainu

LINDA NITSAR Vaeküla
REET LAANES Lepna
LEIDA ÜBIUS Uhtna

84. sünnipäeval
ARVO RAIDMAA Päide

83. sünnipäeval
ELJO VAHTNA Levala

EEVI POLLUKS Sõmeru
EEVA-MARIA VAADER Sõmeru

82. sünnipäeval
VIKTOR AITMAN Sõmeru

MAIE HERMAN Veltsi
HILJA MÄGI Karitsa

81. sünnipäeval
MILVI TALTON Järni

75. sünnipäeval
JAAN LINNAMÄGI Näpi
ANNE POOTSIK Papiaru

70. sünnipäeval
KUNO ALERT Sõmeru
RAUL ALLAS Uhtna

UNO VASSILJEV Taaravainu
OLEV LAURI Papiaru
SILVI POLSKI Sämi

SILVA KEREME Sõmeru
HELJU MADILAINEN Karivärava

LIDIA JESINA Ussimäe
GEORGI VINOKUROV Veltsi

TATJANA KRUUS Sämi
SIIRI HOLM Ubja

KEHALA Ringil

EESTI MV

LEEDU MV
NEZ Balti MV

RALLIKROSS

2020  
2020  

2020  

 UKSIIRID
aJUP 24/7

Merix

Priaal OÜ
K Õ I K   V Ä R V I M I S E S T

 SISSEPÄÄS 15 €
*Alla 12-aastastele lastele 
  sissepääs tasuta!

rallikross

12. september

Algus kl 9.30
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